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Niezmiennie stabilna pozycja

Specjalistyczne
centra produkcyjne
TELE-FONIKA Kable Sp. z o.o.
S.K.A. powstała w wyniku kon-
solidacji kilku zakładów prze-
mysłu kablowego, działających
w całej Polsce oraz dwóch fa-
bryk zagranicznych. W 1992 r.
w Myślenicach otworzono
pierwszą jednostkę firmy
pod nazwą Zakłady Kablowe
TELE-FONIKA S.C. Siedemna-
ście lat dynamicznego rozwoju
zaowocowało wybudowaniem
nowego zakładu w Krakowie-
-Bieżanowie oraz włączeniem
w obręb struktury organizacyj-
nej czterech istniejących już
na rynku polskim zakładów
kablowych o kilkudziesięcio-
letniej tradycji. Obecnie, w ra-
mach TELE-FONIKI, działa
pięć zakładów produkcyjnych,
zlokalizowanych w kraju (Kra-
ków-Wielicka, Kraków-Bieża-
nów, Bydgoszcz, Myślenice,
Szczecin) i po jednym w Serbii
i na Ukrainie. Bogaty asorty-
ment wyrobów firmy wymu-
sza posiadanie sprawnego sys-
temu zarządzania oraz odpo-
wiedniego skoncentrowania
i rozplanowania systemu pro-
dukcji.

Zakład Kraków-Wielicka jest
jedną z największych w Euro-
pie fabryk, produkującą kable
i przewody elektroenergetycz-
ne w tym kable i przewody
w izolacji gumowej, stosowane
w przemyśle wydobywczym
i farmach wiatrowych, zlokali-
zowanych zarówno na lądzie
oraz na morzu na całym świe-
cie. Jako jeden z nielicznych
producentów europejskich za-
opatruje kopalnie w Stanach
Zjednoczonych, Kanadzie,
Ameryce Południowej i Afryce.
W swojej ofercie posiada też
specjalistyczne kable do spe-
cjalnych zastosowań w kolejnic-
tiwe, przemyśle stoczniowym
i innych przemysłach. Druga fa-
bryka na terenie Małopolski, to
Zakład Kraków-Bieżanów, wy-
twarzający przewody miesz-
kaniowe oraz napowietrzne,
jak i giętkie żyły wielodrutowe
dla potrzeb pozostałych zakła-
dów Grupy TELE-FONIKA.

Zakład Bydgoszcz stanowi
centrum produkcji kabli śred-
nich, wysokich oraz ekstra wy-
sokich napięć. Pracuje on
na bazie siedmiu nowocze-
snych linii łańcuchowych do sie-
ciowania polietylenu w techno-
logii XPLE, dzięki którym po-
wstają kable do 330 KV. Zakład
ten, wyposażony w najnowocze-
śniejsze technologicznie
maszyny, stanowi naj-
większy potencjał pro-
dukcyjny kabli średnich
napięć w Europie.

Na asortyment macie-
rzystego Zakładu My-
ślenice składają się kable
telekomunikacyjne mie-
dziane i światłowodowe,
kable komputerowe oraz
przewody samochodo-
we, natomiast Zakład
w Szczecinie specjalizu-
je się w produkcji drutów
emaliowanych.

Specyfika branży
Charakterystyczną cechą prze-
mysłu kablowego w Polsce
i na świecie jest wysoki poziom
konkurencyjności, która rozwi-
ja się na dwóch obszarach.
W sektorze niezaawansowa-
nych technologicznie przewo-
dów podtynkowych konkuren-
cją TELE-FONIKI jest znaczna
ilość małych producentów, któ-
rym spółka przeciwstawia eko-
nomikę skali. W rywalizacji tej
biorą udział również koncerny
z krajów o taniej sile roboczej.
Z kolei w sektorze zaawanso-
wanych konstrukcyjnie kabli
TELE-FONIKA, walcząc o po-
zycję na rynku z wyspecjalizo-
wanymi koncernami z Niemiec,
Francji, Włoch, Stanów Zjedno-
czonych i Japonii, spełnia
wszystkie wysokie standardy
technologiczne. Spółka posia-
da 460 certyfikatów jakościo-
wych na produkowane wyroby,
przyznanych przez 34 reno-
mowane centra certyfikacji
na świecie.

Przemysł kablowy odznacza
się wrażliwością na zmiany,
zachodzące w koniunkturze.
Produkty TELE-FONIKI mają
zastosowanie we wszystkich

istotnych sekto-
rach gospodarki,
które stanowią
o konkurencyjno-
ści i najszybciej
podatne są na wa-
hania koniunktu-
ralne. Sytuacja ta-
kich branż, jak:
budownictwo, mo-
toryzacja, energe-
tyka, sprzęt RTV
i AGD w bezpo-
średni sposób de-
cyduje też o wyni-
kach przemysłu
kablowego. Dzięki
dużej dywersyfi-

kacji portfela produktów, ryn-
ków, klientów TELE-FONIKA
w sposób ograniczony odczuwa
efekty spowolnienia gospodar-
czego w porównaniu do kunku-
rencji.

Branża kablowa to przemysł
o dużej kapitałochłonności.
W zależności od określonego
asortymentu kabla materiały,
z jakich powstaje, stanowią
od 60 do 90 proc. jego wartości.
Większość surowców, z któ-
rych produkuje się kable i prze-
wody uzależnione są od noto-
wań na giełdach światowych.
Ich duża zmienność powoduje
okresowe zmiany zapotrzebo-
wania na kapitał obrotowy. Ela-
styczna linia kredytowa i odpo-
wiednie zarządzanie mająt-

kiem obrotowym pozwalają
Spółce ograniczyć ryzyko z tym
związne.

Eksportując produkty do po-
nad osiemdziesięciu krajów
świata TELE-FONIKA współ-
pracuje z dużą liczbą klientów.
Współpraca z globalnymi fir-
mami ubezpieczeniowymi, daje
gwarancje otrzymania należ-
nych płatności.

Odpowiedzialność społeczna
TELE-FONIKA Kable Sp. z o.o.
S.K.A. jako firma przyjazna
otoczeniu angażuje się w dzia-
łalność charytatywną, która
koncentruje się na pomocy
szpitalom dziecięcym, domom
dziecka i ośrodkom kultu reli-
gijnego.

Zakłady produkcyjne w po-
szczególnych miastach sponso-
rują lokalne imprezy kultural-
ne, np. Dni Myślenic czy Mało-
polskie Dni Dziedzictwa Kultu-
rowego. Firma finansuje też
seminaria i konferencje o cha-
rakterze technicznym np. Kon-
ferencję Polskiego Stowarzysze-
nia Energii Wiatrowej, która od-
była się w kwietniu br. w Oża-
rowie.

Grupa kapitałowa TE-
LE-FONIKI zatrudnia
łącznie ponad 3 tys.
pracowników. Relacje
między pracodawcą
a pracownikami w fir-
mie ustalają trzy doku-
menty: Regulamin Pra-
cy, Regulamin Wyna-
gradzania i Regulamin
Zakładowego Fundu-
szu Świadczeń Socjal-
nych. Obejmują one
wszystkie najistotniej-
sze dla pracowników
punkty: gwarancje pła-

cowe w postaci motywacyj-
nego systemu wynagrodzeń,
zasady bezpieczeństwa i higie-
ny pracy, ochrony zdrowia
(badania profilaktyczne,
szczepienia ochronne itp.),
możliwość kursów i szkoleń
dokształcających oraz wypo-
czynku. Informacje o najważ-
niejszych wydarzeniach w fir-
mie przekazywane są do każ-

dego zakładu produkcyjnego
w Polsce w cotygodniowym
wydaniu elektronicznego Biu-
letynu Informacyjnego.

Zarząd Spółki na bieżąco
współpracuje ze związkami
zawodowymi, zrzeszającymi
prawie 40 proc. załogi. W 2008
r. w porozumieniu ze wszystki-
mi związkami zawodowymi
z przyczyn ekonomicznych zre-
strukturyzowano głównie jeden
z zakładów produkcyjnych
w Szczecinie, dodatkowo zwol-
nienia objęły pozostałe zakła-
dy oraz administrację. W efek-
cie struktury firmy na zasadzie
dobrowolnych odejść opuściło
ok. 1,3 tys. osób, które otrzyma-
ły atrakcyjne formy odszkodo-
wań.

TELE-FONIKA Kable prowa-
dzi zaawansowaną politykę
proekologiczną. Już kilkanaście
lat temu firma wdrożyła certy-
fikat ISO 14001 (zarządzanie
środowiskiem), który jest efek-
tem stosowania wewnętrznych
regulaminów ochrony środo-
wiska w zakresie zminimalizo-
wania emisyjności szkodliwych
substancji do atmosfery, ochro-
ny wód gruntowych i oczysz-

czania ścieków. Kompleks za-
gadnień, związany z ochroną
środowiska jest weryfikowa-
ny dwukrotnie w ciągu roku
przez BASEC – angielską firmę
certyfikującą.

Istotnym elementem ochrony
środowiska jest oddanie
do użytku w 2007 r. Zakładu Re-
cyklingu odpadów w Bukownie
k/Olkusza. Stosując najnowo-
cześniejsze technologie przyja-
zne środowisku można tam
poddawać recyklingowi po-
nad 10 tys. ton odpadów kablo-
wych, odzyskując nadające się
do użytku frakcje poszczegól-
nych materiałów o czystości
prawie 100 proc.

Przewidując zaostrzenie eu-
ropejskich norm środowisko-
wych firma planuje rozszerze-
nie działalności zakładu w Bu-
kownie o utylizację przemy-
słowych odpadów pochodzą-
cych z rynku.

Barbara Tylki

BARBARATYLKI:

Jaki jest udział
TELE-FONIKI w rynku kra-
jowym?

IRENEUSZ RESZCZYŃSKI:

TELE-FONIKA, jako wiodący
producent kabli i przewodów
w Polsce, posiada dominują-
cą pozycję na rynku. Dostęp-
ne oficjalnie publikacje na te-
mat rynku kabli i przewo-
dów zawierają nie tylko dane,
dotyczące naszej produkcji,
ale również pozycje bezpo-
średnio z nią niezwiązane,
takie jak wiązki samochodo-
we, które Polska importuje
w dużych ilościach, a także
przewody o zastosowaniu
w sprzęcie AGD. Pomimo kry-
zysu nasza pozycja na rynku
polskim jest nadal dominują-
ca, a w okresie 8 miesię-
cy 2009 roku Spółka odnoto-
wała kilkuprocentowy wzrost
sprzedaży w ujęciu wolume-
nowym.

Jak oceniłby Pan wyniki
firmy w ostatnich dwóch
latach?
Jako Spółka nie jesteśmy zobo-
wiązani do publikacji swoich
wyników. Chciałbym zwrócić
uwagę, że w 2008 r. osiągnięta
EBITDA, czyli najważniejszy

wskaźnik rentowności opera-
cyjnej, przekroczyła 200 mln zł.
W pierwszym półroczu 2009 r.
osiągnęliśmy dodatni wynik
operacyjny, a także zysk netto.
Szacujemy, że wyniki całe-
go 2009 roku, będą zgodne
z oczekiwaniami.

Jak scharakteryzowałby
Pan obecną sytuację
Spółki?
W związku ze wzrostem war-
tości miedzi wyprzedajemy
z magazynu jej rezerwy zaku-
pione po dwukrotnie niższej ce-
nie. Na bieżąco realizujemy
wszystkie swoje zobowiąza-
nia finansowe zarówno wo-
bec banków jak i dostawców.
W 2007 r. nawiązaliśmy współ-
pracę z nowym konsorcjum
bankowym. Uzyskaliśmy bar-
dzo dobre warunki kredytowa-
nia i w najbliższym czasie spo-
dziewamy się podpisania umo-
wy w zakresie restrukturyza-
cji tego kredytu.

Jakie są najbliższe plany
inwestycyjne?
Jesteśmy w trakcie przygoto-
wywania planów inwestycyj-
nych, dotyczących dwóch ob-
szarów: wprowadzania na ry-
nek nowych produktów oraz
zwiększania efektywności

przy jednoczesnym zmniej-
szaniu kosztów produkcji.

Działalność TELE-FONIKI
Kable charakteryzuje się wy-
sokim stopniem kooperacji
i zaangażowania w polską go-
spodarkę. Kontrahentami fir-
my w zakresie dostarczania
surowców, materiałów i części
zamiennych oraz zapewnia-
nia potrzebnych usług są,
w większości, polskie, jak i za-
graniczne przedsiębiorstwa.
Spółka zamawia towary u 58
dostawców z Polski, w tym
kupuje prawie połowę krajowej
produkcji walcówki miedzia-
nej. Łączna masa towarowa
od rodzimych kooperantów
stanowi ok. 55 proc. wolume-
nów zakupu. Współpracuje-
my z producentami walcówek
miedzianych i aluminiowych,
polwinitów, polietylenów, taśm,
opakowań oraz firmami prze-
wozowymi. W ciągu roku eks-
pediujemy ok. 30 tys. samocho-
dów z wyrobami o łącznej ma-
sie towarowej ok. 400 tys. ton,
jednocześnie przyjmując
ok. 10,5 tys. jednostek trans-
portujących materiały do pro-
dukcji. Wyroby TELE-FONIKI
Kable, które w przeważającej
części powstają w Polsce, aż
w 2008 roku w ok. 70 proc.
przeznaczone były na eksport.

W ramach grupy funkcjonuje
dobrze rozwinięta sieć handlo-
wa. Tworzy ją 11 przedstawi-
cielstw (Wielka Brytania,
Niemcy, USA, Czechy, Litwa,
Ukraina, Francja, Słowenia,
Szwecja, Węgry, Słowacja)
oraz 3 Biura Handlowe (Zjed-
noczone Emiraty Arabskie,
Australia, Kazachstan).

Przy tak dobrej pozycji
na rynku zapewne są Pań-
stwo obiektem licznych
atrakcyjnych propozycji
inwestycyjnych?
Zdajemy sobie sprawę, że na-
sza firma jako jeden z liderów
branży na arenie międzynaro-
dowej stanowi obiekt zaintere-
sowania ze strony konkuren-
cji i niektórych banków inwe-
stycyjnych. Posiadamy trzy
istotne atuty: najnowocześniej-
szy w Europie zakład produk-
cyjny w Bydgoszczy, duży
udział w rynku krajowym oraz
możliwość działania na ryn-
kach wschodnich. Mamy świa-
domość zainteresowania in-
westorów potencjalnym zaku-
pem Spółki, jednakże nie roz-
ważamy przystąpienia z nimi
do rozmów w przedmiotowej
sprawie. Nie planujemy rów-
nież wprowadzania do spółki
nowych wspólników.

R O Z M O W A z Ireneuszem Reszczyńskim, Prezesem Zarządu TELE-FONIKI Kable Sp. z o.o. S.K.A.

TELE-FONIKAKableSp. z o.o. S.K.A. będącwświatowej czo-
łówce firm branży kablowej, jest czwartymw Europie produ-
centem kabli i przewodów o znaczącym potencjale rozwojo-
wym, ze stuprocentowympolskim kapitałem. Produkty firmy
znajdująodbiorcówwponad80krajach.Wswoimasortymen-
cie posiada 25 tys. typów kabli. Spółka łączy dobre tradycje
przemysłu kablowego w Polsce oraz innowacyjne rozwiąza-
nia techniczne. Jako firmaprzyjaznaotoczeniu otrzymała no-
minację w programie Liderzy Społecznej Odpowiedzialności
– Dobra Firma 2009.



DODATEK INFORMACYJNO-PROMOCYJNY www.forumbiznesu.pl

Do zadań specjalnych
FirmaPOJAZDYSPECJALISTYCZ-
NE ZBIGNIEW SZCZĘŚNIAK Sp.
z o.o., już od blisko 20 lat, buduje
od podstaw około 50 różnorodnych
pojazdówspecjalistycznychrocznie,
wykorzystując do tego celu podwo-
zia wielu wiodących producentów
aut, takich jak: Mercedes, Scania,
Volvo, Man, Mitsubishi, Iveco, Volks-
wagen, Fiat, Ford, Nissan. Z połą-
czenia wysokiej jakości podwozi
oraz wiedzy i doświadczenia pra-
cowników firmy POJAZDY SPE-
CJALISTYCZNE ZBIGNIEW
SZCZĘŚNIAK Sp. z o.o. powstają
lekkie, średnie i ciężkie samocho-
dy ratowniczo-gaśnicze, samo-
chody dowodzenia, łączności
i operacyjne dla straży pożarnej,
ratownictwa wodnego, chemicz-
nego, technicznego, wysokościo-
wego, samochody kontenerowe,
pojazdy specjalne dla policji,
straży granicznej, służby wię-
ziennej,straży leśnej,wojska,po-
gotowia gazowego, ratunkowego
i innych służb medycznych (np.
oddziałów transplantologii).

Tak wszechstronną i szeroką
gamę samochodów specjalnych
uzupełnia oferta na elementy wy-
posażenia i części konstrukcyjne
pojazdów: pneumatyczne maszty
oświetleniowe, wysokociśnieniowe
agregaty gaśnicze, autopompy po-
żarnicze, przyczepy pożarnicze,
kontenery specjalistyczne.

Mimo tak różnorodnego zaanga-
żowania, domeną firmy jest zdecy-
dowanie produkcja bojowych sa-
mochodów ratowniczo-gaśniczych.
Pojazdy te są wykorzystywane
podczas akcji ratowniczych przez

jednostki Państwowej i Ochotniczej
Straży Pożarnej, jednostki ochro-
ny przeciwpożarowej Wojska Pol-
skiego oraz w licznych zakłado-
wych jednostkach straży pożarnej
na ternie największych koncernów
i przedsiębiorstw naszego kraju
(m.in. PKN Orlen, Rafineria Cze-
chowice, Rafineria Trzebinia, Ko-
palnia Bełchatów, PGNiG). Znacz-

na część produkowanych samo-
chodów firmy eksportowana jest
do wielu krajów, np. na Słowację,
Litwę, Ukrainę, Białoruś, do Czech,
Rosji, Francji, Danii, Albanii, Algie-
rii, Niemiec i Mołdawii, gdzie z po-
wodzeniem są używane przez tam-
tejsze służby ratownicze.

Na szczególną uwagę zasługuje
fakt, iż tak wysoce technicznie
wyspecjalizowaną firmą zarzą-
dza kobieta – prezes Anna Szczę-
śniak. Pod jej kierownictwem spół-
ka jest niekwestionowanym lide-

rem w Polsce w produkcji pojaz-
dów dla służb pożarniczych.

Najnowszymi konstrukcjami spół-
ki w tym zakresie są dwa typy po-
jazdów ratowniczych do przepro-
wadzania kompleksowej akcji ra-
towniczej podczas katastrof, w któ-
rych obrażeń doznało wielu poszko-
dowanych. Inspiracją do wprowa-
dzenia przez firmę do swojej ofer-
ty takich pojazdów była katastro-
fa hali wystawowej na terenie Mię-
dzynarodowych Targów Katowic-
kich, podczas wystawy gołębi
w 2006 r., w której zginęło 65 osób
a 170 zostało rannych [patrz: niżej].

Firma ma na swoim koncie licz-
ne unikalne rozwiązania i wynalaz-
ki, z których wiele uzyskało urzę-
dowe patenty, m.in. zabudowa po-

jazdu specjalnego, rozkładany
pneumatyczny maszt oświetlenio-
wy, urządzenia do zdejmowania
butli i drabin, urządzenie do otwie-
rania i zamykania ściany bocznej
pojazdu specjalnego.

Jednym z najnowszych innowa-
cyjnych kompleksowych rozwią-
zań, skonstruowanych przez przed-
siębiorstwo jest prototypowy po-
jazd do transportowania tka-
nek i narządów do przeszcze-
pów [patrz: zdjęcie wyżej]. Trans-
port tkanek i narządów w Polsce
odbywa się obecnie nieprzystoso-
wanymi do tego celu samochoda-
mi osobowymi. Jedynym wyróżni-
kiem tego transportu jest jego spe-
cjalne oznakowanie. Tymczasem
bielska firma skonstruowała i zbu-
dowała specjalistyczny pojazd,
który został (co zasługuje na szcze-
gólne podkreślenie) nieodpłatnie
przekazany do użytkowania
Bankowi Tkanek Działu Krio-
biologicznego w Morawicy k.
Kielc. Powstały na bazie Fiata
Ducato samochód posiada konte-

nerowe termiczne nadwozie, usy-
tuowane na wzmocnionej ramie,
z uwagi na dużą masę pojemników
do transportu tkanek. Pojemniki
mają specjalne amortyzatory, a ich
konstrukcja nie powoduje uszko-
dzeń w czasie kolizji. Tkanki trans-
portowane są w temperaturze cie-
kłego azotu (- 196 st. C). Pojazd roz-
wiązuje istniejący, w dziedzinie
transplantologii, problem trans-
portu kości do przeszczepów – po-
jemniki mają pojemność 80 i 30 l
i swobodnie mieści się w nich na-
wet długa kość udowa. Pojazd wy-
posażony jest w system GPS z apli-
kacją Space-Guard, dzięki czemu
dyspozytor ma pełną kontrolę
nad lokalizacją samochodu.

Najnowocześniejsze technologie
Firma POJAZDY SPECJALI-
STYCZNE ZBIGNIEW SZCZĘ-
ŚNIAK Sp. z o.o. we własnym dzia-
le badawczo-rozwojowym nieprze-
rwanie realizuje liczne projekty,
które znajdują zastosowanie w co-
dziennym użytkowaniu przez licz-
ne służby ratownicze, np. pojazd
specjalny do likwidacji skażeń
czy Mobilny Zestaw Wzmocnie-
nia Akcji podczas katastrof bu-
dowlanych. Realizacja tych projek-
tów jest możliwa dzięki współfinan-
sowaniu ich przez Komitet Badań
Naukowych przy Ministerstwie Na-
uki i Szkolnictwa Wyższego, a tak-
że ścisłej współpracy z takimi
ośrodkaminaukowymi, jak:Wojsko-
wy Instytut Pancernej i Samocho-
dowej w Sulejówku oraz z prof. nzw.
dr. hab. inż. Jarosławem Mizerą
z Wydziału Inżynierii Materiałowej
Politechniki Warszawskiej.

Obecnie w trakcie realizacji jest
kilka kolejnych projektów takich po-
jazdów. Dla straży pożarnej realizo-
wany jest samochód specjalny
dla służb ratownictwa chemicz-
no-technicznego. Równolegle re-
alizowany jest projekt dla wojska
w postaci kołowego wozu zabez-
pieczenia technicznego orazcięż-
kiego pojazdu logistycznego, któ-
re to pojazdy są zdolne do transpor-
tu lotniczego i kolejowego. Posiadać
będą opancerzenia w klasie drugiej
wg Stanagu 4569.

Posiadanie własnego biura kon-
strukcyjnego i badawczo-rozwojo-
wego zaowocowało pozyskaniem
kilkunastu polskich certyfikatów
(w tym jako pierwsza w branży Sys-
tem Zarządzania Jakością
ISO 9001:2000), System Zarządza-
nia Jakością AQAP 2110: 2006 (dla
dostawców sił zbrojnych NATO),
Certyfikat NCAGE nr 1789 H dla

NATO-wskiego Podmiotu Gospo-
darki Narodowej i pozytywnych
opinii wydanych przez Centrum
Naukowo-Badawcze Ochrony Prze-
ciwpożarowej oraz atesty i certyfi-
katy, niezbędne na rynkach zagra-
nicznych. Przedsiębiorstwo posia-
da również licencję Ministerstwa
Obrony Narodowej w zakresie pro-
dukcji i serwisu pojazdów przezna-
czonych do celów specjalnych.

Od wielu lat firma POJAZDY
SPECJALISTYCZNE ZBIGNIEW
SZCZĘŚNIAK Sp. z o.o. jest człon-
kiem Polskiej Izby na Rzecz
Obronności Kraju, Polsko-Arab-
skiej Izby Gospodarczej, Polskiej
Konfederacji Pracodawców Pry-

watnych Przemysłu Motoryzacyj-
nego i Ciągnikowego „Lewiatan”
oraz Klubu Eksportera.

Potwierdzeniem uznania wysokiej
jakości i niezawodności samocho-
dów, powstających w firmie POJAZ-
DY SPECJALISTYCZNE ZBI-
GNIEW SZCZĘŚNIAK Sp. z o.o.,
są liczne nagrody, które spółka
zdobywa na najważniejszych bran-
żowych targach w Polsce i za gra-
nicą.

Magdalena Zastawnik,
Jacek Majewski
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Te pojazdy ratują zdrowie i życie
Każdegodnia samochody, produkowaneprzez firmęPOJAZ-
DY SPECJALISTYCZNE ZBIGNIEW SZCZĘŚNIAK Sp. z o.o.
(Bielsko-Biała) pracują na rzecz licznych służb ratowniczych
i technicznych, ratując zdrowie i życie ludziomwwielumiej-
scachwkraju i zagranicą.Budowanenabazie aut światowych
marek pojazdy oferowane są z pełnymwyposażeniemw za-
leżności odwymagań kontrahenta, a na codzieńwykorzysty-
wane są w licznych akcjach straży pożarnej, służb ratunko-
wych, drogowych i medycznych.

Katastrofa budowlana sprzed 3 lat podczas wystawy gołębi sprzed 3 lat na terenieMTK,mimowielkiej determinacji służb i sprawności w ak-

cji ratunkowej pokazała jak wiele jeszcze jest do zrobienia w zakresie przeprowadzania akcji ratunkowych z udziałemwielu poszkodowanych.

Przed nami największa imprezamasowawhistorii – piłkarskieMistrzostwaEuropyw2012 r. Polskamusi być przygotowana nie tylko podwzglę-

dem infrastrukturalnym (drogi, stadiony, zaplecze), ale także na wypadek nieprzewidzianych dramatycznych sytuacji. Dwa najnowszemode-

le pojazdów ratowniczych wyprodukowane przez firmę Pojazdy Specjalistyczne wychodzą temu naprzeciw.

LEKKI SAMOCHÓD DOWODZENIA I ŁĄCZNOŚCI

Do udziału w akcjach kryzysowych, z dala od sieci telekomuni-
kacyjnych.Wyposażonym.in.wewszystkie dostępne środki łącz-
ności i monitoringu.
– na bazie furgonuMercedes-Benz Sprinter 515 cdi, z długim roz-
stawem osi i wysokim dachem,

– silnik wysokoprężny o mocy 150 KM, napęd osi tylnej 4x2,
– zawieszenie wzmocnione, systemy ESP i ASR,
– oświetlony i wzmocniony podest dachowy,
– agregat prądotwórczy inwertorowy, wygłuszony o mocy 5,5 KW,
–wyciągarka linowa i hak holowniczy,
– oznakowanie i system sygnalizacyjno-ostrzegawczy pojazdu
uprzywilejowanego,

– 6-osobowy, z wewnętrznym podziałem na przedziały dla kierowcy,
operatorów oraz technicznym,

–wnętrze klimatyzowane, systemniezależnego od silnika ogrzewa-
nia i wentylacji,

–wyposażenie specjalistyczne (pulpit dyspozytorski, zestaw szaf
RACK i półek, gniazda elektryczne zewnętrzne i wewnętrzne, sieć

LANWiFi, centrala telefoniczna, rejestrator rozmów, komputer ze spe-

cjalnym oprogramowaniem, system kamer z rejestratorem obrazu,

telewizor, GPS, stacja meteorologiczna,

– urządzenia łączności (radiotelefonyVHF iUHF, telefonyDECT, łącz-
ność GSM),

– pneumatycznemaszty: antenowy owysokości 10m i oświetlenio-
wy z możliwością instalacji kamery.

CIĘŻKI SAMOCHÓDWSPARCIA TECHNICZNEGO

Do realizacji wszelkich zadań technicznych podczas akcji ratow-
niczych, gł. katastrof drogowych, budowlanych i klęsk żywioło-
wych.
– na bazie podwozia Mercedes-Benz Atego 1224 L 4x2,
– silnik wysokoprężny turbo intercooler o mocy 218 KM,
– 2-miejscowa klimatyzowana kabina,
– systemABS,
– zaczep holowniczy, wyciągarka o sile uciągu 6,8 tony, z 25-me-
trową liną,

– zabudowa pożarnicza (wykonana z materiałów niekorodujących,
dachw formie podestu roboczego, skrytki zamykane żaluzjami alu-

miniowymi),

– oznakowanie i system sygnalizacyjno-ostrzegawczy pojazdu
uprzywilejowanego,

– oświetlenie zewnętrzne pola pracy i oświetlenie skrytek,
– wyposażenie specjalistyczne (agregaty prądotwórcze, sprzęt za-
bezpieczeniamiejsca akcji, odzież ochronna, sprzęt ratownic-
twamedycznego – zestawy ratownicze PSPR1, nosze, deski ra-
townicze, folie antyhipotermiczne, szyny Kramera itd., sprzęt ra-
townictwa technicznego – drabiny, piły do stali i betonu, pilarki
łańcuchowe, poduszki pneumatyczne, podpory stabilizacyjne itd.,

sprzęt kwatermistrzowski – namiot pneumatyczny, nagrzewnica
spalinowa, ławki, itd.).

MAGDALENAZASTAWNIK:

Prowadząc działalność, zwią-
zaną z produkcją rozwiązań,
które codziennie służą do ra-
towania czyjegoś zdrowia
i życia przynosi chyba ogrom-
ną satysfakcję i doskonale
wpisuje się w realizację zało-
żeń biznesu społecznie odpo-
wiedzialnego. Jakie szczegól-
nie działania wymieniłaby Pa-
ni w tym zakresie?

ANNASZCZĘŚNIAK:

Faktycznie, prowadzenie takiego
przedsiębiorstwa daje wiele rado-
ści i poczucie tworzenia czegoś na-
prawdę pożytecznego. Zwłasz-
cza, że kontynuujemy rodzinne
tradycje w tym biznesie, a praca
w tej branży jest dla nas ogromną
pasją. Naszym największym pro-
jektem w tym zakresie było opra-
cowanie i skonstruowanie proto-
typowego pojazdu do transportu
alogenicznego materiału tkanko-
wego i biostatycznych przeszcze-
pów w ultra niskich temperatu-
rach. Nasza innowacyjna instala-
cja zabudowana została na spe-
cjalnie przekonstruowanym sa-
mochodzie i jest to jedyny tego ty-
pu pojazd w Polsce. Został on
przekazany do nieodpłatnego
użytkowania Bankowi Tkanek
w Morawicy koło Kielc.

Jakie inne, pozabiznesowe
elementy zaangażowania spo-
łecznego Państwo realizują?
Czynnie uczestniczymy w życiu lo-
kalnym i angażujemy się w spo-
łeczne inicjatywy, rocznie prze-
znaczając na różne cele organiza-
cji pożytku publicznego, stowa-
rzyszeń, klubów sportowych i or-
ganizacji pozarządowych, znacz-
ne sumy. M.in. wspieramy siatkar-
ski MKS Bielsko-Biała, jedno z biel-
skich gimnazjów fundując stypen-
dia i finansując pomoce dydaktycz-
ne, krakowski teatr dziecięcy, Pa-
łac w Jabłonnie czy Związek Eme-
rytów i Rencistów Pożarnictwa
RP oraz innych organizacji służb
mundurowych.

Biznes odpowiedzialny spo-
łecznie, to także m.in. dbałość
o pracowników czy o środo-
wisko naturalne.
Wyrośliśmy z małej firmy rodzin-
nej, gdzie dziś tradycje kontynu-
uje już 3 pokolenie. Usługi na rzecz
straży pożarnej świadczył już mój
ojciec. Pierwsze autorskie opraco-
wania samochodów pożarniczych
dla potrzeb naszej firmy wykonał
mój mąż Zbigniew, który do dnia
dzisiejszego aktywnie włącza się
w działalność firmy. Dbałość o na-
szych pracowników jest dla nas
sprawą nadrzędną. Obecnie w za-
kładzie w Bielsku-Białej zatrud-
niamy ponad 100 osób – na stano-
wiskach produkcyjnych, admini-
stracji i w dziale konstrukcyjnym
(30 proc. załogi posiada wyższe
wykształcenie). Oferujemy im sys-
tematyczne cykle szkoleń i kursów,
motywacyjny system wynagro-
dzeń oraz liczne świadczenia do-
datkowe. Jesteśmy firmą otwartą
na zatrudnianie osób niepełno-
sprawnych.

W zakresie ochrony środowiska
realizujemy politykę racjonalnego
gospodarowania wodą i energią
oraz minimalizowania negatyw-
nych skutków oddziaływania
na środowisko (np. nowoczesna la-
kiernia). Prowadzimy też selektyw-
ną gospodarkę odpadami, które
w znacznej części są powtórnie
przetwarzane.

R O Z M O W A z Anną Szczęśniak, prezesem firmy

Pojazdy Specjalistyczne
Zbigniew Szczęśniak Sp. z o.o.,
a biznes społecznie odpowiedzialny

Anna Szczęśniak

Lekki samochód dowodzenia i łączności

Samochód do transportu tkanek i narządów

Ciężki samochód wsparcia technicznego
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Warszawska spółka NEEL
zajmuje się opracowywaniem
i wdrażaniem najnowszych
technologicznie rozwiązań
dla elektroenergetyki kolejo-
wej i branżyochronyśrodowi-
skaw transporcie szynowym.
Założycielami firmy są dawni
pracownicy Centralnego
Ośrodka Badań i Rozwoju
Techniki Kolejnictwa w War-
szawie (dzisiejszegoCentrum
Naukowo-Technicznego Ko-
lejnictwa) na czele których
stanąłMarekStolarski, prezes
zarządu spółki.

Znaczenie „Dobrej firmy”
– Dobra firma to taka, która po-
trafi przewidywać skutki podej-
mowanych działań. Firma, któ-
ra jest lojalna w stosunku
do pracowników, kontrahen-
tów i konkurentów. Konkuren-
cja jest istotnym elementem
rynku, ponieważ istnienie mo-
nopoli wymusza na firmie
ogromną potrzebę samokon-
troli i dyscypliny w stosunku
do mechanizmów rynkowych,
trzymających podmiot ze-
wnętrznie w ryzach ekonomicz-
nych i technicznych – mówi
Marek Stolarski, prezes za-
rządu.

Współdziałanie i kooperacja
wpisane są w układ organiza-
cyjny i zadania firmy z uwagi
na jej przynależność do grupy
małych przedsiębiorstw.

Bardzo ważnym, prospołecz-
nym elementem działalności
spółki jest współpraca z gdań-
ską firmą AREX. Obie firmy

podjęły się corocznej organiza-
cji, największej w Polsce konfe-
rencji dla branży kolejowej.
Uczestnicy przygotowują od-
czyty, prelekcje oraz wykłady
z istotnymi dla kolejnictwa te-
matami. – Spotkanie to stało się
ważnym dla branży wydarze-
niem, o wysokiej ocenie mery-
torycznej – dodaje prezes Sto-
larski.

Konsekwentni i profesjonalni
Na przestrzeni 16 lat funkcjo-
nowania spółka pokazała, że
potrafi sprostać rosnącym wy-
maganiom kontrahentów.
Wśród zatrudnionych są lu-
dzie młodzi, kreatywni, ale też
i osoby w wieku dojrzałym,
z niezastąpionym zasobem
wiedzy, doskonale znający i ro-
zumiejący branżę kolejową.
Taka struktura zatrudnienia
pozwala na pełne koordynowa-
nie prac w poszczególnych ze-
społach.

Istotną cechą działalności
firmy jest konsekwencja, z ja-
ką realizuje przyjęte zlecenia.
Zamówienie przygotowywane
jest w jak największej identy-
fikacji z firmą zlecającą. Już
na poziomie projektu pracow-
nicy doskonale rozumieją pro-
blem, jaki przed nimi został po-
stawiony do rozwiązania. Tak
pojmowane działanie, stawia
pracowników na wysokim po-
ziomie merytorycznego przygo-
towania zawodowego i świad-
czy o wysokim profesjonali-
zmie. Dodatkowym atutem jest
wieloletnia, ścisła współpra-

ca z akademicką kadrą na-
ukową, zarówno w zakresie
rozwoju technologicznego, jak
i budowy potencjału ludzkiego.

– Można jednoznacznie powie-
dzieć, że spółka dbając o swój
prawidłowy rozwój ma obowią-
zek solidnego i odpowiedzialne-
go działania wobec wszystkich
podmiotów, wchodzących z nią
w relacje – podkreśla prezes
Stolarski.

Innowacyjna ochrona
Proekologiczne działanie firmy
NEEL na rzecz bezpieczeń-
stwa zaowocowało powsta-
niem innowacyjnego, unikato-
wego w skali światowej urzą-
dzenia, mającego za zadanie
ochronę zwierząt przed wtar-
gnięciem na torowisko kolejo-
we pod nadjeżdżający pociąg.
Pomysłodawczynią opracowa-
nia była, nieżyjąca już prof. Si-
mona Kossak, jedna z najwybit-
niejszych specjalistów zajmu-
jących się psychologią zwie-
rząt. Opracowana przez nią
koncepcja naukowa była pod-
stawą do skonstruowania
przez NEEL Urządzenia Ochro-
ny Zwierząt, o nazwie UOZ-1.
Zostało ono zainstalowane
na linii E20, na odcinku Mińsk
Mazowiecki-Siedlce.

Trwa już kolejny z rzędu rok
badań skuteczności tego roz-
wiązania. Nad prawidłowo-
ścią metodologiczną i staty-
styczną czuwa zespół naukow-
ców ze Szkoły Głównej Go-
spodarstwa Wiejskiego w War-
szawie. Uzyskane wyniki cał-

kowicie potwierdzają osiągnię-
cie zakładanej przez prof. Si-
monę Kossak efektywności
działania (stuprocentowa efek-
tywność z punku widzenia
śmiertelności zwierząt i pra-
wie 80 procent zachowań zwie-
rząt zgodnych z założeniami
metody). Zainstalowane
przy torze kolejowym kamery,
monitorujące pracę UOZ-1 re-
jestrują, jak dalece skuteczne
jest to rozwiązanie, pozytywnie
wpływające na bezpieczeń-
stwo swobodnie migrujących
przez torowiska zwierząt.
Urządzenie emituje sekwencję
akustyczną z doskonałą jako-
ścią odtwarzania. Pełna ga-
ma dźwięków, dobrze znanych
dzikim zwierzętom (np. krzyk
sójki, ujadanie czy skowyt
psów), które są identyfikowa-
ne przez nie, jako ostrzeżenie
o zbliżającym się niebezpie-
czeństwie – to podstawa funk-
cjonowania całego systemu.
Ważną cechą wdrożonego sys-
temu jest fakt, iż zwierzęta
nie przyzwyczajają się do emi-
towanych sygnałów i prawidło-
wo oraz zgodnie z instynk-
tem, na nie reagują. Dotych-
czasowe obserwacje potwier-
dziły w praktyce, skuteczność
i prawidłowość postawionej
tezy naukowej. Mechanizm ten
wpływa również na bezpie-
czeństwo ludzi, podróżujących
pociągami.

Technologia i jakość
Na szlakach kolejowych współ-
działają urządzenia o różnym

stopniu zaawansowania tech-
nologicznego. W celu prawi-
dłowego działania mechani-
zmu starszego typu stosuje się
często wymienniki funkcjonal-
ne, które są tańsze i efektyw-
niejsze od podzespołów nie bę-
dących już w produkcji. Prowa-
dzone prace badawcze oraz
dobrze układająca się współ-
praca z uczelniami techniczny-
mi, pozwalają na unowocze-
śnianie dotychczasowych – zu-
żytych technicznie urządzeń,
na nowe, technologicznie za-
awansowane, odpowiadające
potrzebom i wymaganiom
współczesnej infrastruktury
kolejowej.

Długoletnie funkcjonowanie
i profesjonalizm stawiają spół-
kę NEEL na dobrej i trwałej po-
zycji pośród innych firm z bran-
ży kolejowej. Zespoły ludzkie,
kierowane przez koordynato-
rów projektów, prowadzą prace
nad UOZ-1, automatyką trak-
cyjną, modernizacją podstacji
w rejonie Szczecina. Prowa-
dzony jest również dział audio,
szczególnie pomocny przy od-
twarzaniu sekwencji akustycz-
nych wysokiej wierności.

Swoje osiągnięcia technolo-
giczne firma będzie prezento-

wać na Międzynarodowych Tar-
gach Kolejowych TRAKO
w Gdańsku przedstawiając od-
mianę urządzenia UOZ-1 współ-
pracującego ze sterowanymi
znakami drogowymi. System
wykorzystuje podstawową funk-
cję UOZ w obszarach, gdzie
przebiegają obok siebie trasy
kolejowe i drogowe. Współpra-
cujące z urządzeniem tablice
świetlne poinformują kierowcę
o faktycznej możliwości wtar-
gnięcia na jezdnię dzikich zwie-
rząt, zwiększając tym samym
bezpieczeństwo ruchu w obrę-
bie torowiska i korony jezdni.

Dodatkowymi pozytywnymi
cechami takiego rozwiązania
jest zwiększenie funkcjonalno-
ści i wykorzystania znaków
drogowych do prezentacji istot-
nych wiadomości. Mogą one
również prezentować informa-
cje, dotyczące bieżących warun-
ków drogowych, takich jak:
temperatura, oblodzenie lub
tymczasowych utrudnień w ru-
chu kołowym.

Janusz Koralewski

T R A N S P O R T Przedsiębiorstwo Wdrożeniowo-Produkcyjne NEEL Sp. z o.o. nominowane do tytułu Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Bezpieczeństwo i ekologia na szlakach kolejowych

PRZEDSIĘBIORSTWOWDROŻENIOWO-PRODUKCYJNE

NEELSp. z o.o.

02-817 Warszawa, ul. Białozora 3

Tel. (+48 22) 648 41 30, www.neel.com.pl

Zaprasza do odwiedzenia stoiska wystawienniczego nr 41 w hali nr 4

podczas Międzynarodowych Targów Kolejowych TRAKO w Gdańsku

w dniach 14 – 16.10.2009 r.

Kancelaria Prawna Chałas
iWspólnicy trwalewpisuje się
w nurt społecznej odpowie-
dzialności biznesu.Dlamece-
nasaJarosławaChałasa,Part-
nera Zarządzającego Kance-
larią, polepszenie jakości pra-
wa w Polsce, propagowanie
podstawowej wiedzy praw-
nejwśródspołeczeństwaoraz
pomoc młodym, rozpoczy-
nającym życie zawodowe,
stało się nadrzędnym celem
działań i inicjatyw prospo-
łecznych.

W ramach działalności pro bono,
Kancelaria podejmuje szereg
różnorodnych inicjatyw, prowa-
dzonych na rzecz młodych adep-
tów prawa i ich startu zawodo-
wego. W tym zakresie, zorgani-
zowano np. konkurs dla młodych
prawników. Dla laureatów prze-
widziano 10 staży zawodowych
w wybranym oddziale i departa-
mencie Kancelarii. Aktywnie
przystąpiono do projektu w ra-
mach Phare „Pomoc pracodaw-
ców absolwentom w ich starcie
zawodowym” oraz zrealizowano
program praktyk zawodowych
przy współpracy z Uniwersyte-
tem Kardynała Wyszyńskiego
w Warszawie.

Kancelaria od wielu lat udzie-
la się charytatywnie, wspierając
finansowo i merytorycznie akcje
takie, jak: „Pajacyk” i Stowarzy-
szenie Wioski Dziecięce SOS.

W działania te włączani są klien-
ci, bowiem, z każdej wystawio-
nej przez Kancelarię faktury
stała część środków przekazy-
wana jest wsparcie tych akcji.

Prospołeczna działalność Kan-
celarii nie ogranicza się do prze-
kazywania wiedzy i doświadcze-
nia na rzecz młodzieży prawni-
czej. Mecenas Chałas w ramach
współpracy ze stacją telewizyj-
ną TVN CNBC, w cyklicznym
programie pt. „Cywilne, na co
dzień” doradza telewidzom jak
rozwiązać ich problemy prawne.

Kancelaria współpracuje z wy-
dawnictwami prawniczymi, dla
których opatruje komentarzami
swoich prawników kolejne wyda-
nia ustaw, co często wykracza
dalece poza biznesowy charak-
ter firmy.

Kierując swoją ofertę do naj-
większych podmiotów gospo-
darczych, Kancelaria nie zapo-
mina o przedsiębiorcach po-
czątkujących. Pomaga im prze-
brnąć przez gąszcz skompliko-
wanych regulacji prawnych już
na samym starcie. W tym zakre-
sie, Kancelaria współpracuje
blisko z Akademickimi Inkuba-
torami Przedsiębiorczości, ofe-
rując młodym przedsiębiorcom
bezpłatną pomoc prawną oraz
konsultacje.

Przedmiotem szczególnej tro-
ski mec. Chałasa jest poprawa
jakości prawa w Polsce. Aktyw-
ność Kancelarii przejawia się

w akcjach, prowadzonych przez
Business Centre Club, gdzie
przedstawiciele Kancelarii prze-
wodzą komisjom legislacyjnym
prawa gospodarczego i podat-
ków. W ten sposób mają możli-
wość opiniowania założeń pro-
jektów nowych ustaw, bądź ana-
lizowania obowiązujących prze-
pisów pod kątem ich przejrzysto-
ści i ułatwień w prowadzeniu
działalności gospodarczej.

Pracownicy Kancelarii prowa-
dzą badania komparatystycz-
ne, porównując przyjęte w in-
nych krajach rozwiązania, ko-
rzystniejsze dla inwestorów. Pra-
ce te stanowią swoistego rodza-
ju podwaliny dla „pakietu dla au-
tostrad”.

Jak widać, biznesowa działal-
ność Kancelarii sprzyja rozwija-
niu aktywności w dziedzinach
społecznych. Postawa ta nie wy-
nika jedynie z bieżącej mody,
bądź wyrachowania, ale wywo-
dzi się wprost z ideałów i obo-
wiązków etycznych prawnika, ja-
ko zawodu zaufania publiczne-
go oraz dumy i satysfakcji part-
nerów i pracowników Kancela-
rii. Daje to gwarancję, iż działa-
nia prospołeczne Kancelarii
Prawnej Chałas i Wspólnicy bę-
dą kontynuowane przez kolejne
pokolenia prawników.

Janusz Koralewski

P R A W O Kancelaria Prawna Chałas i Wspólnicy S.K. – nominacja do tytułu
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Kancelaria Chałas
i Wspólnicy pro bonoTowarzystwo Ubezpieczeń

Wzajemnych CUPRUM z Lu-
bina (woj. dolnośląskie) istnie-
je na polskim rynku od 15 lat.
Firma świadczy usługi z za-
kresu ubezpieczeń majątko-
wych, osobowychoraz ubez-
pieczeń odpowiedzialności
cywilnej. W chwili obecnej
posiadadwa związkiwzajem-
ności członkowskiej –Grupę
Kapitałową KGHM Polska
MiedźSAorazPGLLasyPań-
stwowe

ZUZANNAŻYDEK:

Na czym polega działalność
towarzystw ubezpieczeń
wzajemnych?

RENATAGŁUSZCZUK:

Idea ubezpieczeń wzajemnych
wyraźnie wyróżnia TUW spo-
śród innych podmiotów rynku
ubezpieczeń. Jego działalność
w odróżnieniu od komercyjnych
firm ubezpieczeniowych nie opie-
ra się na maksymalizacji zysku.
Podstawowym celem jest zapew-
nienie ochrony ubezpieczenio-
wej swoim członkom (klientom)
na zasadzie wzajemności. Opła-
cają oni składkę i gromadzą fun-
dusze, z których pokrywane są
ewentualne szkody członków
wspólnoty ubezpieczeniowej.
TUW działa w formie non profit,
co przekłada się na wymierne ko-
rzyści właścicieli-klientów. Za-
sadniczą z nich jest możliwość
różnorakiego wykorzystania po-
tencjalnej nadwyżki pieniężnej,
która powstaje z różnicy między
sumą uiszczonych składek a wy-

sokością wypłaconych odszko-
dowań. Nadwyżka ta, zależnie
od decyzji Związku Wzajemności
Członkowskiej (ZWC), może two-
rzyć podstawę obniżenia składek
w kolejnym okresie ubezpiecze-
niowym, lub zasilić konta ubezpie-
czonych poprzez częściowy zwrot
uiszczonych składek. Możliwe
jest także wspólne finansowanie
przedsięwzięć służących okre-
ślonemu ZWC, na przykład z za-
kresu działań prewencyjnych.

Na czym polega Państwa
misja?
Naczelne przesłanie naszej dzia-
łalności sprowadza się do formu-
łowania kompleksowej ochrony
ubezpieczeniowej członków-wła-
ścicieliTowarzystwazjednoczesną
minimalizacją jejkosztówizacho-
waniem warunków finansowego
bezpieczeństwa TUW CUPRUM.
Misji tej sprzyjają transparentne
zasady działania Towarzystwa,
aprzedewszystkimutożsamienie
funkcji usługobiorcy i właściciela,
coeliminujekonfliktyinteresów, ja-
kie często powstają między ubez-
pieczycielem a ubezpieczającymi
się.Miejscetychantagonizmówza-
stępuje wspólna polityka ubez-
pieczeniowa.

Jakie produkty posiadacie
Państwo w swojej ofercie?
Nasza oferta obejmuje ubezpie-
czenia osobowe i majątkowe,
w tym: następstw nieszczęśli-
wych wypadków i choroby, mie-
nia w transporcie, szkód spowo-
dowanych żywiołami, kradzieży
i rabunku, OC z tytułu prowadzo-

nej działalności. Istotnym jest, że
wachlarz ochrony ubezpiecze-
niowej może być „szyty” na mia-
rę Klienta. W tym przypadku
ochroną obejmujemy jednostko-
we i niepowszechne ryzyka.

Kim są Państwa klienci?
Aktualnie są to przedsiębior-
stwa z grupy kapitałowej KGHM
POLSKA MIEDŹ SA oraz PGL
Lasy Państwowe. Te dwie gru-
py dowodzą, że idea ubezpie-
czeń wzajemnych sprawdza się
nawet w tak odmiennych od sie-
bie rodzajach działalności.
Naszym zdaniem, naturalnym
właścicielem-klientem TUW
CUPRUM powinny stać się tak-
że podmioty szeroko pojętego
sektora publicznego. W ich in-
teresie nie leży przecież trans-
ferowanie pieniędzy do sektora
komercyjnego.

Jakie są Państwa plany
na najbliższe lata?
Obecnie jesteśmy w trakcie pro-
wadzenia kampanii informacyj-
no-promocyjnej. Chcemy pozyski-
wać nowych członków. Grono
naszych klientów i współwła-
ścicieli, obok wspomnianych pod-
miotów, może być tworzone
w oparciu o firmy leasingowe,
banki, jednostki samorządu tery-
torialnego, korporacje zawodowe
itd. Jesteśmy otwarci na konstru-
owanie każdego związku wza-
jemności, wpisującego się w mi-
sję naszej działalności. Mamy na-
dzieję, że spotka się to z zainte-
resowaniem, bo wspólnie jest
bezpieczniej i taniej.

U B E Z P I E C Z E N I A TUW CUPRUM nominowane do tytułu
Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Klient = Właściciel
R O Z M O W A z Renatą Głuszczuk, Prezes Zarządu TUW CUPRUM
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Ośrodek Szkolenia Kadr
Sportów Wodnych VIK S.C.
Horst Behr i Andrzej Półja-
nowski w Pucku działa
od 2000 roku.Długoletnie do-
świadczenie żeglarskie i po-
siadane uprawnienia kwalifi-
kują jego założycieli do pro-
wadzenia szkoleń na po-
szczególne patenty żeglar-
stwa motorowodnego oraz
ratownictwa morskiego.

W ostatnich latach ośrodek
odnotowuje wzrost liczby osób,
pragnących zdobyć uprawnie-
nia na prowadzenie łodzi. Ma-
jąc na uwadze potrzeby klien-
tów, VIK przygotował harmo-
nogram szkoleń, tak, aby nie
kolidował z zajęciami zawodo-
wymi w dniach roboczych.
Spółka wprowadziła dwa sys-
temy zajęć stacjonarnych
i weekendowych. Ośrodek swo-
im kursantom oferuje zakwa-
terowanie i pełne wyżywie-
nie.

Ośrodek należy do nielicz-
nych w kraju, gdzie szkolenia
prowadzone są przez więk-
szą cześć roku. Często zdarza
się, że zajęcia praktyczne
na wodzie prowadzone są na-
wet w grudniu lub wczesną
wiosną. Zainteresowani kursa-
mi mają możliwość zdobywa-
nia m.in. patentów na sternika
żeglarskiego i motorowodnego
czy licencji na holowanie.
Ośrodek szkoli też osoby na za-

wodowe uprawnienia nieofi-
cerskie w żegludze śródlądo-
wej.

Słuchaczom oferuje się pro-
fesjonalnie przygotowany cykl
szkoleń oraz nowoczesny
sprzęt multimedialny. Zajęcia
praktyczne na wodzie, kur-
sanci odbywają pod nadzo-
rem doświadczonych instruk-
torów. W tym celu oddaje się
do dyspozycji profesjonalne
łodzie motorowe. – Bezpie-
czeństwo i dobre wyszkolenie
naszych kursantów jest naj-
ważniejsze, wielu wraca po ko-
lejne stopnie i patenty – mówi
Horst Behr.

Dodatkowym czynnikiem,
podnoszącym atrakcyjność
szkolenia, jest stan bezpie-
czeństwa Zatoki Puckiej.
Klienci cenią sobie ciszę, spo-
kój i dobrze przygotowaną ba-
zę turystyczną w Pucku.
– O wyborze miejsca działalno-
ści firmy zadecydowały specy-
ficzne warunki bezpieczeń-
stwa, pogodowo-klimatyczne
oraz sprzyjająca głębokość
Zatoki Puckiej – dodaje
Andrzej Półjanowski.

Janusz Koralewski

KU R S Y I S Z K O L E N I A OSKSW VIK S.C.
nominowane do tytułu Lider Społecznej
Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Kapitanowie VIK

Przełom XX i XXI wieku to nie-
ograniczonemożliwości rozwo-
ju kosmetyki i kosmetologii. Naj-
nowsze technologie kosmety-
ków, ogromnywybór aparatury,
stworzyły możliwości wykony-
wania różnorodnych zabiegów
kosmetycznych i wspaniałego
rozwoju tej dziedziny, która
od ponad 30 lat, jest pasją Han-
nyDoleckiej. Od 21 lat prowadzi
swój gabinet, który jest jednym
z najlepszych salonów kosme-
tycznych w Polsce. „Wiedza,
profesjonalizm i pasja zawo-
demstanowią najwyższą jakość
usług kosmetycznych”

Bydgoską Akademię Stylizacji
i Urody Hanny Doleckiej cechuje
profesjonalizm, nowoczesność,
wszechstronność oferowanych
usług i indywidualne podejście
do oczekiwań klientów.

Studio oferuje szeroką gamę za-
biegów kosmetycznych na skórę
twarzy, szyi, dekoltu i na ciało z za-
kresu: kosmetyki leczniczej
(m.in.: laserowe usuwanie prze-
barwień, nadmiernego owłosienia,
koagulację rozszerzonych naczy-
niek, kurzajek, włókniaków i broda-
wek, korygowanie wrastających
paznokci, pedikiur leczniczy), ko-
smetyki pielęgnacyjnej (m.in.:
peelingi, masaże, zabiegi dotlenia-
jące, rewitalizację skóry, oczyszcza-
nie twarzy i pleców, i manikiur, za-
biegi na ciało, dłonie i stopy); ko-
smetyki upiększającej (m.in.: ma-
kijaże okolicznościowe i perma-
nentne na brwi, powieki i usta,
wydłużanie rzęs, stylizacja paznok-
ci, kreowanie wizerunku osób);
medycyny estetycznej (m.in. le-

czenie nadmiernej potliwości, nie-
inwazyjne usuwanie zmarszczek).

StudioHannyDoleckiejwspółpra-
cuje z lekarzami wielu specjalizacji
imedycynyestetycznejorazzprojek-
tantką mody i stylistką fryzjerstwa.

H. Dolecka jest częstym gościem
kongresów i sympozjów, konsultan-
tem na łamach prasy, w radiu i TV
a także wykładowcą Wyższej Szko-
łyNaukoZdrowiuwBydgoszczy.Jej
Akademia Stylizacji i Urody realizu-
je szereg szkoleń wraz z wykwalifi-
kowanymi z tytułem licencjata pra-
cownicami. Studio mieści się w pię-
ciogwiazdkowym Hotelu Bohema
wBydgoszczy.W1996r.uzyskało ty-
tuł „Super Salonu Kosmetyczne-
go w Polsce” i do dzisiaj takim po-
zostaje, świadcząc najwyższej jako-
ści usługi kosmetyczne.

Maria Leżucha

Z D R O W I E I U R O DA Akademia Stylizacji
i Urody Hanny Doleckiej

Nowoczesna
kosmetologia

NZOZ „WITA” z Włocławka po-
wstałwstyczniu 2002 r.w formie
jednoosobowej działalności go-
spodarczej. Jego założycielką
jest doświadczona, zwieloletnim
stażemzawodowymmgr rehabi-
litacji ruchowej Krystyna Ja-
błońska.Obecnie zakład zatrud-
nia kilkanaście osób fachowego
personelu: lekarzy,magistrów, li-
cencjatów, techników masażu.

Przedmiotem działalności „WITY”
jest świadczenie usług rehabilitacyj-
nych. Olbrzymią renomę na rynku
lokalnym i krajowym firma za-
wdzięcza stosowaniu w leczeniu re-
habilitacyjnym innowacyjnych
w Polsce bardzo skutecznych i szyb-
kich metod, np.: terapia falą uderze-
niową ESWT, rezonansem stocha-
stycznym, norweską metodą prof.
Gitle Kirkesola opartą na S-E-T.

W 2006 r. „WITA” jako pierwsza
w Kujawsko-Pomorskiem wdroży-
ła system zarządzania jakością
ISO 9001-2001 w zakresie świadcze-
nia usług rehabilitacyjnych.

Prócz standardowych usług,
„WITA” specjalizuje się w rehabi-
litacji pacjentów po urazach i za-
biegach ortopedycznych, co wyma-
ga specjalistycznej aparatury
i wiedzy personelu oraz ciągłego
szkolenia.

Znaczna część załogi to osoby
niepełnosprawne. Dlatego też
w 2007 r. „WITĘ” nagrodzono zna-
kiem „W pełni zaradni” dla praco-
dawców zatrudniających osoby nie-
pełnosprawne i dwukrotnie
– w 2008 i 2009 r. – statuetką „Lo-
dołamacza”, wyróżniającą praco-
dawców wrażliwych społecznie.
W 2009 r. „WITA” otrzymała tytuł
„Przedsiębiorca Fair Play”.

Przesłanie pani Krystyny Ja-
błońskiej dla pracowników: „Trak-
tujcie naszych pacjentów w sposób,
w jaki sami chcielibyście być trak-
towani, będąc na ich miejscu” do-
skonale tłumaczy wysoką jakość
usług i przyjazną atmosferę – jak-
że ważną dla pacjentów tego typu
placówek.

Klaudiusz Łopatecki

R E H A B I L I TA C J A NZOZ „WITA”

Rehabilitacyjna
perła Kujaw

Mówi się, że oczyszczalnie
ścieków i firmywodociągo-
we stały się w Polsce żyłą
złota, a wokół beneficjen-
tów dotowanych projektów
powstały łańcuszki szczę-
ścia, zasilanemilionami eu-
ro. Zdumiewać może brak
obiektywizmu w formuło-
waniu tak jednoznacznych
ocen. Inwestycje o tak du-
żym zakresie, jak to ma
miejsce w Polsce, realizuje
sięw ciągu 20-30 lat. Polska
tyle czasuniema. Łatwonie
było i nie jest.

Sieci wodociągowo-kanaliza-
cyjne nigdy wcześniej nie by-
ły zinwentaryzowane, prawni
właściciele gruntów często
pozostają trudni do ustale-
nia. Nie ma wielu regulacji
prawnych, a te które powsta-
ją nie zawsze są doskonałe.
Niemniej, konieczne jest do-
stosowanie sieci wodociągo-
wej do wymogów dyrektyw,
dotyczących jakości wody pit-
nej oraz wód powierzchnio-
wych z uwzględnieniem dy-
rektywy w sprawie polityki
wodnej UE. Musimy spełnić
również warunki UE w zakre-
sie jakości odprowadzanych
ścieków. Wszystkie te zobo-
wiązania Polska musi spełnić
do końca 2015 r.

Finansowanie inwestycji
przez UE, to duże wyzwanie.
Ważna jest dyscyplina finan-
sowa, gdyż na te inwestycje
wydaje się pieniądze podat-
ników. Warunkiem podsta-
wowym przyznania i rozli-
czenia grantu jest uzyskanie
efektu rzeczowego i ekolo-
gicznego. Koszt inwestycji
musi przekładać się na wyso-
kość opłat za wodę i ścieki.
Dlatego wodociągowcy zwra-
cają uwagę, że dziś – gdy re-
alizacja zobowiązań jest
cząstkowa – cena wody jest
stosunkowo niska i akcepto-
wana przez gospodarstwa
domowe.

Jednak gruntowna moderni-
zacja sieci, w relatywnie krót-
kim czasie i wypełnienie euro-

pejskich norm czystości wody
– zarówno pitnej, jak i wycho-
dzącej z oczyszczalni – spowo-
duje wysokie podwyżki cen.
Niestety, zgodnie z Deklaracją
Dublińską, usługi uzdatniania
i dystrybucji wody oraz odpro-
wadzania ścieków nie mogą
być dotowane przez państwo.
Muszą być w całości pokrywa-
ne przez odbiorców. Zatem,
modernizacja infrastruktury
wiąże się ze wzrostem cen.
Zasady tworzenia taryf (cen)
zawodęiściekiokreślaustawa,
zapewniająca jednorodność
metodologiczną ikonstytucyjną
równość praw obywateli w po-
noszeniu kosztów. Nie ozna-
cza to jednolitych w skali kra-
ju stawek, a jedynie jednorod-
ność zasad ich stanowienia.

Ustawa o zbiorowym zaopa-
trzeniu w wodę i odprowadza-
niu ścieków nałożyła na samo-
rząd lokalny obowiązek kon-
struowania wieloletnich pla-
nów inwestycyjnych rozwoju
sieci wodno-kanalizacyjnych
(min. 3 lata) z równoczesnym
zapewnieniem w kolejnych la-
tach środków budżetowych
naichrealizację.Władzesamo-
rządowe–najczęściejwłaścicie-
le przedsiębiorstw wodociągo-
wo-kanalizacyjnych – muszą
się liczyć z faktem, że część
kosztów inwestycji poniesie
społeczeństwo, więc taryfy
za wodę i ścieki trzeba ureal-
niać. Jednak samorządy często
odmawiają przedsiębiorstwom
zgody na choćby nieznaczne
podwyżki, co uniemożliwia
wprowadzenie właściwych ta-
ryf. Konieczne jest systema-
tyczneurealnianie taryf,pokry-
wającychkoszty,byefektcenfi-
nalnych nie spowodował ce-
nowego szoku. Taryfy nato-
miast winny być utrzymane
na takim poziomie, który gwa-
rantuje sfinansowanie wszyst-
kich wydatków firm wod-kan.,
w tym kosztów utrzymania,
rozwoju, inwestycji,opłatdodat-
kowych, nakładanych na firmy
wodociągowe.

Działalność przedsiębiorstw
została oparta o rzetelny ra-

chunek ekonomiczny, zakłada-
jący samofinansowanie przed-
siębiorstw branżowych. Tylko
takie podejście, usankcjonowa-
ne ustawowo, stwarza nowe
impulsy i możliwości rozwojo-
we branży i pozwala na reali-
zację koniecznych zmian śro-
dowiskowych. Przedsiębior-
stwa te działają jednak nadal
w zasadzie non-profit dbając,
by opłaty za korzystanie z wo-
dociągów i kanalizacji były
możliwie najniższe. Starają
się zmniejszać straty, zmie-
niać strukturę zatrudnienia,
pozyskiwać nowych klientów.

Włączenie Polski do euro-
pejskiego krwioobiegu gospo-
darczegospowodowałowbran-
ży znaczący skok technolo-
giczny. Zarówno technologie
przemysłowe, jak i te, znajdu-
jące zastosowanie w urządze-
niach gospodarstw domowych
są obecnie wyraźnie ukierun-
kowane na oszczędność wody,
zarówno ze względów ekono-
micznych, jak i ze względu
na ochronę środowiska. Bran-
ża wodno-kanalizacyjna silnie
to odczuwa w wymiarze ekono-
micznym. Podobne zjawisko
dotyka również np. producen-
tów i dystrybutorów energii
elektrycznej i paliw płynnych.
Mniejsze zużycie wody ze stro-
ny odbiorców, to również mniej-
szewpływygotówkidokasyfir-
my. Pozytywne skutki owych
przemian technologicznych są
jednak ważniejsze – objawiają
się w systematycznym spadku
zużycia wody. Dzięki wymianie
i renowacji, również z zastoso-
waniem wysokich technologii,
spada awaryjność sieci
i zmniejszają się straty wody
płynącej do odbiorców.

Gdy mówimy o przedsiębior-
stwach wodociągowo-kanali-
zacyjnych, że działają w wa-
runkach monopolu naturalne-
go, warto pamiętać, że działa-

ją one w warunkach prawa
UE. Nie może być mowy o mo-
nopolu, gdy cenę na usługi
uchwala samorząd, który rów-
nież kontroluje pracę firm
wodociągowych.

Kondycja firm jest zróżnico-
wana.Prawie70proc.przedsię-
biorstw wodociągowych jest
jednostkami samorządu teryto-
rialnego. Spółki cywilne i han-
dlowe z udziałem kapitału pry-
watnego oraz osoby fizyczne
stanowią zaledwie 14 proc.
Na kondycję przedsiębiorstw,
w dużym stopniu wpływają
władze samorządowe, dążące
do minimalizacji cen. Obietni-
ce wyborcze ograniczenia
wzrostu cen za wodę cieszą się
dużym powodzeniem, ale koszt
wody i ścieków nie może być
ceną polityczną, uzależnioną
od terminów wyborów samo-
rządowych. Niestety, pomimo
zmianyaktówprawnych,wdal-
szym ciągu decyzje cenowe są
skutkiem decyzji politycznych.

Sytuacja, w której właściciel
przedsiębiorstwa, będący or-
ganem zatwierdzającym tary-
fy i którego los zależy od wy-
borcy, będącego konsumen-
tem produktów tego przedsię-
biorstwa, nigdy nie była, nie
jest i nie będzie łatwa.

Rentowność przedsię-
biorstw kształtuje się na po-
ziomie około 3 proc. To nie
jest dużo, a są to zyski ko-
nieczne, by przedsiębiorstwa
mogły inwestować, zaciągać
kredyty, rozwijać się zapew-
niając społeczeństwu wysoki
standard życia.

Antoni Tokarczuk
Dyrektor Izby Gospodarczej

„Wodociągi Polskie”

I Z B Y G O S P O DA R C Z E Izba Gospodarcza „Wodociągi Polskie”

Ile musi kosztować woda?

www.vik-puck.pl

Akademia Stylizacji i Urody
Hanna Dolecka

ul. Ks. St. Konarskiego 9,
85-066 Bydgoszcz
www.dolecka.pl

Hanna Dolecka

…podstawowym prawem człowieka
jest dostęp do czystej wody po osiągal-

nych cenach Deklaracja Dublińska

„
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Przedsiębiorstwo Gospodarki
Komunalnej Sp. z o.o.wKosza-
linie od ponad 60 lat świadczy
usługi w zakresie gospodarki
odpadami, utrzymania czysto-
ści, konserwacji zieleni czy zi-
mowego i letniego utrzymania
ulic i chodników. Firma stawia
na selektywną zbiórkę odpa-
dów i edukacjęw tym zakresie.
Kluczową rolę pełni tu Zakład
Odzysku Odpadów w Siano-
wie, którym spółka zarządza.

Teren działania przedsiębiorstwa
obejmuje miasto Koszalin i 8 gmin
powiatu. Realizacja usług odbywa
się poprzez wyspecjalizowane
działy, m.in.: Oczyszczania, Odzy-
sku Odpadów, Zieleni czy Admini-
strację Cmentarza Komunalnego
(wraz z Zakładem Pogrzebowym).

Główny trzon działań stanowi
selektywna zbiórka odpadów. Po-
zyskiwane odpady trafiają do Za-
kładu Odzysku Odpadów, skąd
wyselekcjonowane (papier, złom
aluminiowy, szkło, odpady orga-
niczne i niebezpieczne, elektro-
śmieci) trafiają do zakładów prze-
róbki. Pozostałe trafiają na skła-
dowisko.

– Wdrożyliśmy systemy zarzą-
dzania, które są gwarancją wyso-
kiej jakości usług, przyjaznych
procesów gospodarowania i skła-
dowania odpadów oraz bezpiecz-
nych warunków pracy. Jeszcze
przed przystąpieniem Polski
do UE spełnialiśmy wiele unijnych
standardów w zakresie gospo-
darki odpadami. Jednak realiza-
cja nawet najdoskonalszych pro-

jektów i programów nie byłaby
możliwa bez pozytywnego klima-
tu społecznego, a klimat w Kosza-
linie sprzyja prowadzonym przez
PGK działaniom. – Konieczność in-
westowania w rozwiązania pro-
ekologiczne jest rozumiana przez
władze samorządowe, strategicz-
nych partnerów Spółki (Spółdziel-
nie Mieszkaniowe) oraz, co naj-
ważniejsze, mieszkańców miasta
i regionu – podkreśla Tomasz
Uciński, dyrektor PGK, jedno-
cześnie prezes Krajowej Izby Go-
spodarki Odpadami, uznawany
za jednego z najlepszych specja-
listów w tej dziedzinie w Polsce
(także ekspert przy Krajowej Izbie
Gospodarczej).

Firma sama wskazuje kierunki
ekologicznego funkcjonowania,
prowadząc racjonalne gospodaro-
wanie wodą i energią, selektywną
gospodarkę odpadami biurowymi
czy używając papieru ekologiczne-
go. PGK jest laureatem konkursu
Lider Polskiej Ekologii Ministra
Ochrony Środowiska.

Na szczególne uznanie zasługu-
je działalność edukacyjna firmy,
która utworzyła w tym celu Cen-
trum Edukacji Ekologicznej z no-

woczesną salą audiowizualną.
Już planowana jest rozbudowa
Centrum i otwarcie w nim działu
historycznego. – Uczestniczymy
w wielu ogólnopolskich i świato-
wych akcjach ekologicznych, np.
„Sprzątanie świata” i sami orga-
nizujemy takie przedsięwzięcia,
np. konkurs, którego celem jest na-
bycie nawyków segregacji odpa-
dów – dodaje Monika Tkaczyk,
zastępca dyrektora PGK. – Współ-
pracujemy z przedszkolami i szko-
łami regionu. Organizujemy wy-
cieczki po przedsiębiorstwie. Wi-
zyta kończy się na składowisku,
gdzie czeka ścieżka edukacyjna.

PGK w Koszalinie, w zakresie
promocji ekologicznego stylu ży-
cia realizuje szereg innych dzia-
łań, np. montując pojemniki
na psie nieczystości czy promując
torby wielokrotnego użytku.
– Chcemy następnym pokoleniom
przekazać Koszalin jeszcze pięk-
niejszy, którego mieszkańcy mają
wysoką świadomość ekologicz-
ną. Dlatego tak ważna jest dla nas
dzisiejsza edukacja – podsumowu-
je prezes Uciński.

Koszalińskie PGK bezsprzecznie
jest firmą społecznie odpowie-
dzialną, realizującą nowoczesną
gospodarkę odpadami, w dbałości
o środowisko i będącą aktywnym
członkiem lokalnej społeczności.

Jacek Majewski

G O S P O DA R K A K O M U N A L N A Koszalińskie PGK Sp. z o.o. nominowane
do tytułu Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Nowoczesna gospodarka
komunalna Słupskie PrzedsiębiorstwoGo-

spodarki Komunalnej przecho-
dzi cykl imponujących prze-
obrażeń i zmian. Firma pracu-
je na swój wizerunek, wdroży-
ła ISO9000:2001, unowocześni-
ła infrastrukturę oraz tabor sa-
mochodowy i maszynowy. To
jeszcze nie koniec przemian.
Firma PGK nadal się rozbudo-
wuje się i modernizuje, aby
polepszyć jakość świadczo-
nych usług. Właśnie jesteśmy
świadkami dobiegającej końca
budowy Biura Obsługi Klienta
oraz modernizacji specjali-
stycznegoZakładuTechnicznej
Obsługi Pojazdów.

Takżenapoluedukacyjnym prowa-
dzone są szerokie działania prowa-
dzą do podniesienia świadomości
ekologicznej, co w efekcie wpływa
na zwiększenie odzysku surowców
wtórnych i zmniejszenie się ilości
składowanych odpadów.

Służby PGK świadczą usługi,
stanowiące gwarancję estetyki
miast i gmin. Obszarem działania
firma obejmuje 12 gmin i 3 powia-
ty woj. pomorskiego i zachodnio-
pomorskiego.

Firma realizuje swe zadania
poprzez: Zakład Robót Porząd-
kowych (utrzymanie w czystości
ulic, zbiórka surowców wtór-
nych), Zakład Estetyzacji i Ob-
sługi Klienta (umowy, dystry-
bucja pojemników na odpady, wy-
wóz odpadów, w tym niebezpiecz-
nych) oraz Zakład Unieszko-
dliwiania Odpadów (składowi-
sko, 3 sortownie, które odzysku-
jące ponad 40 tys. ton odpadów
rocznie rocznie, unieszkodliwia-
nie i recykling odpadów, produk-
cja energii).

Składowisko posiada instalacje,
pozyskujące ekologiczny gaz z od-
padów, przetwarzany w energię
elektryczną oraz cieplną. Nad-
miar energii jest sprzedawany
do Zakładów Energetycznych. Fir-
ma rozwija kontakty z kontra-
hentami, pozyskując środki na re-
alizację inwestycji, które pozwolą
zwiększyć ilość produkowanej
energii.

Dr Andrzej B. Gazicki, Prezes
Przedsiębiorstwa – obejmując 1,5
roku temu stanowisko, śmiało pa-
trzył w przyszłość. Już na samym
wstępie powiedział: „Czas by nie
tylko równać do najlepszych, ale
i ich wyprzedzać”. Z jego inicjaty-

wy rozpoczęto realizację wielu
zadań. Przydatne okazały się do-
świadczenia prezesa, który wcze-
śniej był wiceprezydentem miasta
oraz wykładowcą akademickim
(dr socjologii, zajmujący się proble-
matyką organizacji i zarządza-
nia). Praktyka i determinacja wy-
prowadziły firmę na czołowe miej-
sce wśród przedsiębiorstw branży
komunalnej w regionie.

Poza aktywnością na rzecz
ochrony środowiska i edukacją
ekologiczną, firma aktywnie
uczestniczy w lokalnym życiu spo-
łecznym. Pomaga słupskim klubom
sportowym (m.in. koszykówki i pił-
ki nożnej), organizacjom społecz-
no-kulturalnym, współfinansuje
wiele przedsięwzięć (koncerty, tur-
nieje, festiwale), a także angażuje
się w program promocji zdrowia
czy pomoc dzieciom specjalnej tro-
ski i młodzieżowym hufcom OHP.

Jacek Majewski

G O S P O DA R K A K O M U N A L N A PGK Sp. z o.o. w Słupsku nominowane do tytułu
Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Wspólnie dbamy o środowisko

PGKSp. zo.o.wSłupsku–ZakładUnieszkodliwianiaOdpadówwBierkowie

Dr Andrzej Gazicki,
Biznesmen Roku 2008
woj. pomorskiego

Przedsiębiorstwa komunal-

ne, działające w miejscowo-

ściach turystycznych, mu-

szą intensyfikować swoje si-

ły w realizacji zadań. Związa-

ne jest to zewzrostem liczby

osób, przebywającychw tych

miejscowościach w sezonie

urlopowym.W12-tysięcznym

Pucku (woj. pomorskie)

w okresie wakacyjnym prze-

bywa kilkadziesiąt tysięcy tu-

rystów. Wzrasta zużycie wo-

dy, trzebaodprowadzićwięcej

ścieków, zagospodarować

kilkanaście razywięcej odpa-

dów czy naprawić uszkodzo-

ną infrastrukturę. Dobra orga-

nizacja i sprawny system

gwarantują powodzeniew re-

alizacji tych zadań. Przykład?

– Pucka Gospodarka Komu-

nalna Sp. z o.o. (PGK).

Historia zakładu komunalne-
go w Pucku liczy już niemal 50
lat. Zakres działalności PGK
obejmuje pełen zakres obsłu-
gi komunalnej terenu miasta
Pucka i okolicy w sektorach:
wodociągowo-kanalizacyjnym,
ciepłowniczym, oczyszczania
miasta i utrzymania zieleni
miejskiej, wywozu nieczysto-
ści i utrzymania składowiska
odpadów, administracji bu-
dynków miejskich i wspólnot
mieszkaniowych. PGK jest
jednym z nielicznych przedsię-
biorstw komunalnych w Pol-

sce, zajmujących się tak sze-
rokim spektrum działalności.

Firma nastawiona jest
na nieprzerwany dalszy roz-
wój, poprzez wprowadzanie
do swojej oferty kolejnych ro-
dzajów usług oraz zwiększa-
nie terenu działalności i od-
biorców (indywidualnych i in-
stytucjonalnych). W tym za-

kresie PGK oferuje m.in.: usłu-
gi transportowe oraz dla od-
biorców spoza Pucka (np.
z Władysławowa czy Gminy
Puck), usługi administracji
budynków wspólnot miesz-
kaniowych, utrzymanie tere-
nów zielonych, dostaw energii
cieplnej i wody oraz odbiór
nieczystości.

PGK jest niekwestionowa-
nym specjalistą w zakresie

utrzymania zieleni miejskiej
i tzw. terenów zielonych rejo-
nu Zatoki Puckiej (w tym kil-
kunastu kilometrów plaż nad-
bałtyckich). Przedsiębiorstwo
zainwestowało w specjali-
styczny sprzęt, odpowiednie
wyszkolenie pracowników
i zaoferowało atrakcyjne, kon-
kurencyjne ceny.

Dzięki tym czynnikom, PGK
wypracowuje zysk, który prze-
znaczany jest na kolejne inwe-
stycje, np. modernizację i roz-
budowę wysypiska śmieci,
budowę instalacji do pozy-
skiwania bioenergii i biogazu,
rozbudowę i modernizację
sieci wodociągowej i kanaliza-
cyjnej, czy wymianę taboru
i parku maszynowego.

50-letnie tradycje i doświad-
czenia w realizacji zadań z za-
kresu gospodarki komunalnej,
szeroki wachlarz skutecznie
realizowanych usług na naj-
wyższym poziomie oraz efek-
tywne zarządzanie sprawiły,
że PGK zdobyło uznanie
mieszkańców i kontrahentów
rejonu Pucka.

Maria Leżucha,
Jacek Majewski

G O S P O DA R K A K O M U N A L N A Pucka Gospodarka Komunalna Sp. z o.o.
nominowana do tytułu Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Skuteczna gospodarka

Zdzisław Sołtysiak,
dyrektor PGK Sp. z o.o.

„Efektywne zarządzanie go-
spodarką komunalną zapew-
nia konkurencyjność,wysoką
jakość usług oraz długotermi-
nową przewidywalność” – to
motto Miejskiego Przedsię-
biorstwa Gospodarki Komu-
nalnej Sp. z o.o. wStargardzie
Szczecińskim, które od 60 lat
gwarantuje bezpieczeństwo
komunalne w mieście i oko-
licznych gminach (ponad 72
tys.mieszkańców). Firmadzia-
ła kompetentnie, elastycznie
i w trosce o środowisko natu-
ralne, aktywnieuczestniczącw
społecznym życiu lokalnym.

Początki przedsiębiorstwa się-
gają 1945 r., kiedy na bazie XIX-
-wiecznej infrastruktury otwarto
nowy zakład wodociągowy (cha-
rakterystyczna, zabytkowa wie-
ża ciśnień z 1897 r. funkcjonuje
do dziś).

W obecnej formie MPGK Sp.
z o.o. istnieje od 1997 r., a w jego
strukturach działają:

• Zakład Wodociągów i Ka-
nalizacji z ujęciem wody i oczysz-

czalnią ścieków (m. in. dostawa
wody, odprowadzanie i oczysz-
czanie ścieków),

• Zakład Oczyszczania Mia-
sta ze składowiskiem odpadów
(odbiór i wywóz wszelkich odpa-
dów, usuwanie skutków zimy, li-
kwidacja dzikich wysypisk),

• Zakład Obsługi Urządzeń
Komunalnych (m.in. konserwa-
cja terenów zielonych, roboty
drogowe, obsługa cmentarzy,
usługi pogrzebowe).

Odpady komunalne trafiają
na składowisko odpadów w Łę-
czycy, gdzie prowadzona jest
efektywna gospodarka odpadami
(unieszkodliwianie, odzysk, se-
gregacja). Dziennie na składowi-
sko trafia około 180 ton odpadów,
które składowane są w tzw. kwa-
terach wgłębnych. W 2008 roku
zakończono rozbudowę składowi-
ska o piątą kwaterę. Poprzednie
zostaną zamknięte i poddane re-
kultywacji.

Największy udział w działalno-
ści przedsiębiorstwa stanowi sek-
tor wodociągowo-kanalizacyjny.
W jego skład wchodzi 136-kilome-
trowa sieć wodociągowa, 154-ki-
lometrowa sieć kanalizacyjna,
stacja uzdatniania wody, mecha-
niczno-biologiczna oczyszczal-
nia ścieków i laboratorium.

Przedsiębiorstwo stawia na nie-
ustanny rozwój, którego główne
kierunki wyznaczają inwestycje,
bezpośrednio przyczyniające się
do zwiększenia liczby odbiorców
usług. W tym zakresie największe
nakłady przedsiębiorstwo ponio-
sło z tytułu projektu uzbrojenia
przemysłowych terenów inwe-
stycyjnych, w strefie byłego lotni-

ska wojskowego (współfinanso-
wanie z Europejskiego Funduszu
Rozwoju Regionalnego). Całkowi-
ta wartość projektu wyniosła po-
nad 35 mln zł, a po stronie MPGK
była budowa sieci wodociągo-
wo-kanalizacyjnej (7,5 km) i sa-
nitarnej (19 km) oraz przepom-
powni ścieków.

WplanrozwojowyPrzedsiębior-
stwa wpisuje się również projekt
budowy nowoczesnej siedziby
Spółki, która przyniesie oszczęd-
ności w zakresie kosztów admini-
stracyjnych i logistycznych.

Stargardzkie MPGK jest ak-
tywnym uczestnikiem lokalnego
życia społecznego. Przedsięwzię-
cia kulturalne, sportowe czy festy-
ny stają się okazją do realizacji
działań z zakresu szeroko poję-
tej edukacji ekologicznej.

Jacek Majewski

G O S P O DA R K A K O M U N A L N A MPGK Sp. z o.o. w Stargardzie Szczecińskim
– nominacja do tytułu Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

60 lat w służbie

Stanisław Figiel,
prezes zarządu MPGK Sp. z o.o.
w Stargardzie Szczecińskim

Zabytkowa wieża ciśnień

Zapraszamy na:
www.pgkslupsk.pl
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Laboratorium analityczno-
-diagnostycznewŻurominie
(woj.mazowieckie) nieprze-
rwanie się rozwija, zwiększa-
jąc wciąż ilość wykonywa-
nych przez siebie badań.
Jednocześnie nadal prze-
prowadza te, które są naj-
ważniejsze i najbardziej
popularne, oraz takie, jak te-
sty na żółtaczkę typu B, bo-
reliozęczybadaniewkierun-
kuwykrywaniawirusówgry-
py typu A i B. Plany rozwo-
ju są tak zaawansowane,
że wszystko wskazuje
na znacznepoprawienie po-
zycji na rynku w tej branży.

Historia i dzień dzisiejszy
NZOZ „Laboratorium” istnie-
je od 1991 r. W 2008 roku został
przekształcony w spółkę. Nie
zmienił się jednak zakres usług
oferowanych przez placówkę.
Od początku istnienia kieruje
nią pani mgr Beata Przygoda,
a od jej nazwiska instytucja
znana jest obecnie pod nazwą
„Laboratorium Przygoda”. Fir-
ma pozostała także wierna za-
łożeniom, jakie przyświecają
instytucjom, zajmującym się
dbaniem o nasze zdrowie i ży-
cie. Działalność prowadzi w la-
boratorium w Żurominie, jak
również w swoich filiach w:
Sierpcu, Toruniu, Bartoszy-
cach, Rypinie, Żychlinie, Racią-
żu, Płocku i Kutnie. „Laborato-
rium Przygoda” daje zatrudnie-
nie 63 osobom, a są to głównie
diagności laboratoryjni, techni-

cy analityczni, pielęgniarki,
położne, a także kurierzy i po-
moce laboratoryjne.

Za jedną z zasad, jakimi kie-
ruje się spółka przyjęto wyjście
naprzeciw zapotrzebowaniom
lokalnej społeczności na usłu-
gi medyczne. Z tego powodu
podjęto współpracę z lekarza-
mi o specjalnościach, których
brakuje w żuromińskim szpita-
lu lub oczekiwanie na wizytę
trwa bardzo długo (ginekolog,
alergolog, endokrynolog, neu-
rolog).

Główną działalnością spółki
są badania laboratoryjne. Ich
liczba, jaką żuromińskie labo-
ratorium przeprowadza w cią-
gu doby, to aż 6-7 tys. Wynika
to z faktu, że pracuje on całą
dobę, wykorzystując sprzęt
najwyższej jakości, jak
na przykład platforma immu-
no-chemiczna czy pięć apara-
tów, dzięki którym wykonuje
się około 800 badań morfolo-
gicznych dziennie. Nie bez
znaczenia pozostaje również
wysoki poziom wyszkolenia
i kwalifikacji personelu oraz
dbałość o to, aby pogłębiał on
swoją wiedzę i doświadczenie.

W zakresie przygotowania
zawodowego i specjalistyczne-
go osób pracujących w spółce,
nie można pominąć roli, jaką
pełni tu sam pracodawca, reali-
zujący założenia odpowiedzial-
ności społecznej w biznesie.
Firma organizuje liczne kursy
i szkolenia, podnoszące kwali-
fikacje i wyspecjalizowanie per-

sonelu (np. w zakresie mikro-
biologii). Firma organizuje tak-
że imprezy okolicznościowe
dla pracowników, jak bale kar-
nawałowe czy wspólne wy-
cieczki. Pomaga to zbudować
partnerskie relacje, oparte
na zaufaniu, co również ma du-
ży wpływ na działanie firmy.

Wzór w działaniach medycznych
Innym aspektem, potwierdza-
jącym wyróżnianie się spółki
w zakresie realizacji zasad
społecznej odpowiedzialności
jest sposób kontroli jakości
swoich usług. Branża laborato-
ryjna narażona jest na liczne
błędy. Niwelowanie takich sytu-
acji stanowi jedną z naczel-
nych zasad działania. Realizo-
wane jest to m.in. poprzez sys-
tem kontroli wyników, czym

zajmują się diagności w ciągu
doby oraz nocnej zmiany. Usta-
wowe wymogi nakładają obo-
wiązek przeprowadzania bada-
nia próbki kontrolnej raz na 100
przeprowadzonych badań.
W laboratorium Beaty Przy-
gody takich testów dokonuje się
co 50-60 prób.

Podobnie jak w innych dzie-
dzinach, również w branży
laboratoryjno-analitycznej,
spółki muszą posiadać umie-
jętność dostosowywania się
do nowych warunków, jakie
stawia przed nimi rynek.
W przypadku „Laboratorium
Przygoda” przykładem tego
może być planowane na ten
rok przeniesienie centrali
do Płocka. Ma to na celu po-
prawienie i usprawnienie dzia-

łalności spółki pod kątem or-
ganizacyjnym. Przewidywa-
ne jest także połączenie z jed-
ną z firm diagnostycznych.
W chwili obecnej wiele energii
skierowane jest właśnie
na znalezienie najlepszego
partnera. Zarząd przyjął w tej
kwestii trzy zasady. Przede
wszystkim na planowanej fu-
zji nie mogą ucierpieć pacjen-
ci. W następnej kolejności bra-
na jest pod uwagę sytuacja
pracowników i niedopuszcze-
nie do utraty przez nich miejsc
pracy. Ostatnim elementem
jest samo podejście do sposo-
bu realizowania celów i kiero-
wanie się w działalności po-
dobnymi priorytetami.

Społecznie przyjaźni
Bezpośrednia aktywność w za-
kresie działalności charyta-
tywnej jest kolejnym zagadnie-
niem, wyróżniającym „Labora-
torium Przygoda” w kwestii
społecznej odpowiedzialności.
Firma wspiera placówki
oświatowe i szkoły, poprzez za-
kup map, książek oraz pod-
ręczników. Działalnością spół-
ki dla dobra publicznego jest
włączenie się do organizacji
akcji realizowanych przez róż-
norakie przychodnie. Firma
przeprowadza wtedy darmo-
we badania, które są wykorzy-
stywane w akcjach, mających
na celu m.in. propagowanie
zdrowego trybu życia i dbanie
o poziom cholesterolu. Podob-
nie jest w przypadku realiza-

cji programu „białych nie-
dziel”, podczas których wyko-
nywane są badania skóry
na wykrywanie czerniaka,
a więc choroby nowotworowej
w pełni uleczalnej w przypad-
ku wczesnego zdiagnozowa-
nia. Firma sponsoruje także
liczne lokalne, społeczne
przedsięwzięcia i związane
z nimi imprezy jak na przykład
te mające miejsce podczas
„Dni Żuromina”.

„Laboratorium Przygoda”
trzykrotnie było laureatem
konkursu „Mazowiecka Fir-
ma Roku”, dwukrotnie zdo-
bywając brązowy i raz srebr-
ny medal. Spółka uzyskała
także dwa razy drugie miejsce
w ogólnopolskim konkursie
„Perły medycyny”. Jest w trak-
cie wdrażania systemu zarzą-
dzania jakością.

„Laboratorium Przygoda”
wyróżnia się na rynku nie tyl-
ko mazowieckim, ale także
ogólnopolskim. Plany rozwojo-
we placówki pozwalają przy-
puszczać, że jeszcze bardziej
wzrośnie jakość świadczonych
przez nią usług, co na pewno
nie pozostanie bez znaczenia
dla społeczności z nich korzy-
stających.

Klaudiusz Łopatecki
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Jakość i odpowiedzialność

Platforma immuno-chemiczna

ZUZANNA ŻYDEK:

Kim są Państwa partnerzy
biznesowi?

BEATAORCHOLSKA:

Sieć sklepów Chata Polska swo-
im zasięgiem obejmuje zachod-
nią część Polski, od regionu za-
chodniopomorskiego, poprzez
Wielkopolskę, lubuskie, kujaw-
sko-pomorskie, aż po Dolny
Śląsk. Wybieramy najlepszych
kontrahentów biznesowych
z tych regionów. Duża część
z nich ma zasięg ogólnopolski.
Naszych partnerów bizneso-
wych należy podzielić na dwie
grupy. Do pierwszej należą part-
nerzy franczyzowi – właściciele
sklepów w sieci Chata Polska,
natomiast do drugiej wszyscy
kontrahenci handlowi – produ-
cenci i dystrybutorzy.

Co jest dla Państwa najważ-
niejsze w kontaktach
ze swoimi partnerami
biznesowymi?
Najważniejsza jest wspólna odpo-
wiedzialnośćzabiznes, rzetelność
i uczciwość. Z naszymi franczy-
zobiorcami rozwijamy sieć, dba-
my o wizerunek marki i zadowo-
lenie konsumentów. Ważne jest
porozumienie, bo liczy się cała
sieć i wzajemne korzyści. Chata
jest pewnym partnerem dla wła-
ścicieli sklepów, filarem, który da-
je poczucie bezpieczeństwa, wy-
nikającym z doświadczenia Cha-
ty i działania w grupie. Chata jest

też rzetelnym partnerem dla pro-
ducentów i dystrybutorów. Zale-
ży nam na długotrwałej i efektyw-
nej współpracy, korzyściach dla
obu stron. Wspólnie z partnera-
mi biznesowymi troszczymy się
o satysfakcję i potrzeby klientów,
nie tylko poprzez trafną kon-
strukcję oferty. Uczestniczymy
w akcjach charytatywnych i edu-
kacyjnych. Jako firma społecznie
odpowiedzialna zwracamy uwa-
gę naszych klientów na zdrowy
styl życia, wagę ochrony środowi-
ska, współpracujemy z Polską
Akcją Humanitarną i Fundacją
Mam Marzenie.

Co wyróżnia Państwa
od innych tego typu firm?
Chata Polska jest firmą stabilną
i kompetentną. Doświadczenie,
wiedzarynkowaibiznesowa,dba-
łość o satysfakcję klientów i kon-
sekwentny rozwój, zadowoleni
franczyzobiorycy ipartnerzyhan-
dlowi, toczynniki,którestanowią
o pewności biznesu z Chatą.

W jaki sposób Państwa
firma realizuje założenia biz-
nesu społecznie odpowie-
dzialnego?
Bycie odpowiedzialnym dla Cha-
ty oznacza spełnienie wszystkich
wymogów formalnych i praw-
nych w kontaktach z partnera-
mi biznesowymi, a także zaan-
gażowanie w akcje społeczne
i inwestycje w ochronę środowi-
ska. Jesteśmy blisko lokalnych

społeczności i staramy się poma-
gać tam, gdzie działamy. Obecnie
współpracujemy z Fundacją
Mam Marzenie, wspólnie z klien-
tami sklepów będziemy speł-
niać marzenia chorych dzieci.
Od kilku lat jesteśmy partnerem
akcji Pajacyk i współpracuje-
my z Federacją Zbiórek Żywno-
ści. Na początku roku podjęliśmy
współpracę z Dyrekcją Lasów
Państwowych w Poznaniu. W ra-
mach kooperacji ufundowali-
śmy kilkadziesiąt tysięcy sa-
dzonek leśnych. Z inicjatywy
Chaty została także przepro-
wadzona akcja edukacyjna
– „Kosz pełen zdrowia od Chaty”.
W ramach akcji zachęcaliśmy
klientów do uważnego spojrze-
nia w koszyk zakupowy i posze-
rzenia wiedzy o zasadach zdro-
wego odżywiania.

Jakie są najważniejsze pla-
ny rozwojowe?
Chata Polska posiada obec-
nie 225 placówek. Do końca ro-
ku dołączy do nas jeszcze 20 no-
wych franczyzobiorców. W tym
roku poszerzymy zakres swoje-
go działania o województwo
łódzkie. Jednak najważniejsza
dla Chaty Polskiej jest jakość pla-
cówek i to zadanie jest dla nas
priorytetowe.

O G Ó L N O P O L S K A S I E Ć D E TA L I C Z N YC H S K L E P Ó W Chata Polska SA
nominowana do tytułu Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Czym Chata bogata
R O Z M O W A z Beatą Orcholską, Dyrektorem Generalnym spółki, o partnerstwie
biznesowym, rozwoju sieci franczyzowej i odpowiedzialności społecznej

B A N K O W O Ś Ć Małopolski Bank Spółdzielczy w Wieliczce nominowany do tytułu
Lider Społecznej Odpowiedzialności DOBRA FIRMA 2009

Bank na europejskim
poziomie
Małopolski Bank Spółdziel-
czy w Wieliczce działa nie-
przerwanie od niemal 85 lat,
w sposóbbezpieczny i profe-
sjonalny świadcząc usługi fi-
nansowe na najwyższym po-
ziomie.

Nowoczesny Bank z tradycjami
Małopolski Bank Spółdzielczy
w Wieliczce należy do grupy naj-
większych banków spółdziel-
czychwPolsce.Swojądziałalność
prowadzi nieprzerwanie od 1925
r. Pomimo dużej konkurencji
na rynku usług bankowych, MBS
w Wieliczce stale się rozwija,
dzięki elastycznej i dopasowanej
do potrzeb klienta ofercie. Bank
oferuje w szczególności produk-
ty iusługifinansowedlaosóbpry-
watnych, samorządów oraz ma-
łych i średnich firm. Przedstawia
korzystną propozycję m.in. dla
klientów,którzyzamierzająkupić
mieszkanie, czy też planują
otwarcieczyrozwójwłasnegobiz-
nesu. – Zauważamy, że podmio-
ty gospodarcze coraz częściej
i chętniej biorą kredyty w banku
rodzimym, instytucji z polskim
kapitałem, do której mają zaufa-
nie. Do tego segmentu bankowo-
ści należy bankowość spółdziel-
cza, legitymująca się wyłącznie
kapitałem polskim. Bank spół-
dzielczy, jako partner dla mikro
przedsiębiorstw oraz osób pry-
watnych, stosuje szczególne po-
dejście, które nie jest możliwe

w przypadku dużych banków
– rezygnacji z myślenia produk-
towego, koncentracji na potrze-
bach klientów. Rola banków spół-
dzielczych w budowaniu stabil-
nych warunków na lokalnych
rynkach jest nie do przecenienia
– podkreśla Edward Biernacki,
prezes zarządu MBS.

Bankprowadzącdziałalność in-
tensywnierozwijaprodukty,zwią-
zane z bankowością elektronicz-
ną. Klienci Banku już od 5 lat mo-
gą obsługiwać swoje konta przez
Internet,majądostępdoszerokiej
oferty kart płatniczych i kredyto-
wych. Przy zastosowaniu tak
wielu innowacji Bank pozostaje
konkurencyjny pod względem
ceny świadczonych klientom
usług. – Klienci znają nas z tego,
że jesteśmy tylko tu, a nasi pra-
cownicy znają ich i wiedzą jakie
mają potrzeby. Kadra banku jest
stała, co daje poczucie bezpie-
czeństwa – zaznacza prezes.
– Zadaniem banku jest doradza-
nie iwskazywanieplusówiminu-
sów danego rozwiązania, nie na-
ciskamy,decyzjazawszepozosta-
je w rękach klienta – dodaje.

Bank w służbie
społeczności lokalnej
MBS w Wieliczce realizuje rów-
nież w swojej działalności misje
publiczną, łącząc ją z wymogami
gospodarki rynkowej. Bank jest
głównym sponsorem cyklicznego
ogólnopolskiegofestiwaluskrzyp-

cowego im. Antonio Vivaldiego
w Wieliczce. Wydarzenie to tym
bardziej zasługuje na uwagę,
gdyż dało możliwość zaprezento-
wania talentu muzycznego dzie-
ciom ze szkół muzycznych w ca-
łym kraju. Jednakże to nie jedy-
na niwa, na której MBS realizu-
je działania kulturalne. Swoją
pomockierujerównieżdoklubów
sportowych, organizacji społecz-
nych i charytatywnych. Bank an-
gażuje się w mecenat nad zabyt-
kowymi obiektami ziemi wielic-
kiej i okolic.

Idąc w przyszłość
Niemal 85-letnia historia MBS
w Wieliczce oraz sukcesy osiąga-
ne w ostatnich latach jest nie tyl-
ko dla kierownictwa i pracowni-
ków powodem do dumy, ale rów-
nież swoistym zobowiązaniem
do wzbogacania tradycji banko-
wościspółdzielczejorazdoudzia-
łu w rozwoju regionu wielickiego
i okolic. Małopolski Bank Spół-
dzielczy jest nowoczesną i dyna-
micznie rozwijającą się instytu-
cją, która łączy blisko 85-letnią
tradycję i stabilność z najnowszą
technologią, dzięki temu oferuje
usługi na wysokim europejskim
poziomie.

Małgorzata Bachórz

E6



www.forumbiznesu.pl DODATEK INFORMACYJNO-PROMOCYJNY

PGE Zespół Elektrociepłowni
Bydgoszcz S.A., w skład które-
go wchodzą trzy elektrocie-
płownie (EC I, EC II i EC III), jest
dziś największym w woj. kujaw-
sko-pomorskim producentem
i dystrybutorem energii cieplnej
i elektrycznej. Należy do naj-
większego koncernu energe-
tycznego w kraju – PGE Polska
Grupa Energetyczna S.A. Misją
Spółki jest wytwarzanie energii
w sposób bezpieczny, oszczęd-
ny i ekologiczny i oraz oferowa-
nie jej odbiorcom po konkuren-
cyjnych cenach. PGE Zespół
Elektrociepłowni Bydgoszcz
S.A., zaspokajając potrzeby by-
towe mieszkańców Bydgosz-
czy, aktywnie uczestniczy
w społecznych inicjatywach
(wspierających służbę zdrowia,
kulturę, oświatę, sport). Przed-
siębiorstwo jestobecnewżyciu
miasta i działa dla dobra jego
mieszkańców.

Historia firmy
Historia bydgoskiej elektrocie-
płowni sięga końca lat dwudzie-
stych ub. wieku, kiedy to w 1929 r.
oddano do eksploatacji, dającą po-
czątek rozwojowi scentralizowa-
nych źródeł ciepła w mieście,
elektrownię miejską na Jachci-
cach. Obok budowanej Elektrocie-
płowni Bydgoszcz II weszła ona
w skład powołanego w 1971 r. Ze-
społuElektrociepłowni Bydgoszcz.
Rok później przejęto od Zakładów
Chemicznych „Organika-Zachem”
elektrociepłownię przemysłową
– dzisiejszą Elektrociepłownię
Bydgoszcz III.

W 1989 r. zakład został prze-
kształcony w przedsiębiorstwo

państwowe o statusie przedsię-
biorstwa użyteczności publicznej,
a w 1994 r. w jednoosobową spół-
kę Skarbu Państwa.

W lutym 2007 r. zakończył się
proces prywatyzacji, a nabyw-
cą 85 proc. akcji spółki zostały
Elektrownie Szczytowo-Pompo-
we S.A., stanowiące własność
Polskich Sieci Elektroenergetycz-
nych S.A. Tym samym, poprzez
powiązania kapitałowe, Zespół
Elektrociepłowni Bydgoszcz S.A.
wszedł w skład PGE Polska Gru-
pa Energetyczna S.A. – najwięk-
szego podmiotu na krajowym
rynku elektroenergetycznym.

Misja i wizja
Misją PGE Zespołu Elektrocie-
płowni Bydgoszcz S.A., jest wy-
twarzanie energii elektrycznej
i cieplnej z pełnym poszanowa-
niem środowiska naturalnego,
oszczędnie i bezpiecznie, stosu-
jąc nowoczesną technologię. Fir-
ma pragnie być postrzegana jako

rzetelny i wiarygodny partner,
gwarantujący pewne, ciągłe do-
stawy wysokiej jakości ciepła
i energii elektrycznej po satysfak-
cjonujących cenach.

Stabilna pozycja i osiągane
sukcesy ekonomiczne Spółki,
to m.in. wynik prowadzonej
od wielu lat modernizacji urzą-
dzeń produkcyjnych, mających
na celu poprawę sprawności
wytwarzania oraz zminimali-
zowanie uciążliwości dla środo-
wiska naturalnego, wprowadza-
nia najnowszych rozwiązań
technologicznych, nowoczesnej
polityki zarządzania przedsię-
biorstwem zorientowanej na cią-
głe doskonalenie i rozwój, wspo-
maganej nowatorskimi narzę-
dziami zwiększającymi spraw-
ność działania.

Technologia i ochrona środowiska
W skład Spółki wchodzą dziś

trzy jednostki produkcyjne:
• Elektrociepłownia Byd-

goszcz I, zaopatrująca w ciepło
i energię elektryczną zachodnią
i centralną część Bydgoszczy,

• Elektrociepłownia Byd-
goszcz II – największa i najnowo-
cześniejsza, stanowiąca podsta-
wowe źródło zasilania miasta
w ciepło i energię elektryczną,

• Elektrociepłownia Byd-
goszcz III – szczytowa, zlokalizo-
wana na terenie Zakładów Che-
micznych ZACHEM S.A.

Jako scentralizowany dostaw-
ca ciepła do miejskiej sieci cie-
płowniczej, dzięki potencjałowi
produkcyjnemu, zainstalowane-
mu w poszczególnych jednost-
kach produkcyjnych, PGE Ze-
spół Elektrociepłowni Byd-

goszcz S.A. zaspokaja 70 proc.
komunalnych i 90 proc. przemy-
słowych potrzeb ciepłowniczych
oraz około 60 proc. zapotrzebo-
wania na energię elektryczną
Bydgoszczy.

Energia elektryczna i ciepło
wytwarzane są w jednym cyklu
technologicznym, zwanym koge-
neracją. Technologia ta daje
możliwość uzyskania wyso-
kiej, 80-85-procentowej sprawno-
ści wytwarzania (ok. dwukrotnie
wyższej niż osiągana przez elek-
trownie konwencjonalne) i czy-
ni procesy technologiczne bar-
dziej proekologicznymi, przede
wszystkim dzięki zmniejszeniu
zużycia paliwa produkcyjnego
oraz wynikającemu z niego zna-
czącemu obniżeniu emisji za-
nieczyszczeń.

Dbałość o środowisko natural-
ne, poszanowanie jego walo-
rów, prowadzenie procesów
technologicznych tak, aby nega-

tywne skutki oddziaływania
na przyrodę były zminimalizo-
wane, to szczególnie ważny
aspekt działalności Spółki. Za-
kładowe służby ochrony środo-
wiska prowadzą regularny, skru-
pulatny monitoring zanieczysz-
czeń, a w ramach prac remonto-
wo-inwestycyjnych, z zastosowa-
niem najnowszych technologii,
gwarantujących spełnienie norm
ochrony środowiska, konse-
kwentnie podejmowany jest sze-
reg działań przynoszących
w efekcie m.in.:

• zmniejszenie emisji pyłów
i zanieczyszczeń gazowych (SO2,
NOx),

• poprawę czystości odprowa-
dzanych ścieków,

• pełne zagospodarowanie od-
padów paleniskowych oraz bez-
pieczne użytkowanie miejsc ma-
gazynowania odpadów,

• obniżenie natężenia hałasu
urządzeń produkcyjnych.

Partnerstwo w środowisku
lokalnym
Spółka stara się wnieść swój
wkład w rozwój lokalnego środo-
wiska, przyczynić do poprawy sy-
tuacji lokalnej społeczności, za-
gwarantować stabilne zatrud-
nienie i optymalne wykorzystanie
miejsc pracy. Przedsiębiorstwo
aktywnie wspiera służbę zdrowia,
kulturę, oświatę i sport.

Realizując swą misję i strategię
PGEZespółElektrociepłowniByd-
goszcz S.A. chce być postrzegany
zarówno jako producent taniej
i przyjaznej środowisku energii,
wiarygodny i rzetelny partner,
a także aktywnie kształtować ży-
cie regionu i przyczyniać się
dopodnoszenia jegoatrakcyjności.

PGE Ze spół Elek tro cie płow ni
Byd goszcz S.A.

E N E R  G E  T Y  K A PGE Ze spół Elek tro cie płow ni Byd goszcz S.A. no mi no wa ny do ty tu łu Li der Spo łecz nej Od po wie dzial no ści DO BRA FIR MA 2009

Bez piecz nie, oszczęd nie, eko lo gicz nie

Ne mi roff jest mar ką naj więk -
szej ukra iń skiej fir my go rzel -
ni czej Ne mi roff Ukra inian
Vod ka Com pa ny. Kon cern
jest jed nym z naj więk szych
ukra iń skich przed się biorstw,
a pod wzglę dem pro duk cji
i sprze da ży al ko ho lu zaj mu -
je 2 miej sce na świe cie. Fir -
ma ma po nad 130-let nie tra -
dy cje, a re cep tu ry są naj pil -
niej strze żo ną ta jem ni cą od 6
po ko leń. Pro duk ty tra fia ją
do kil ku dzie się ciu kra jów
na ca łym świe cie. Od 2004 r.
mar ka obec na jest tak że
w Po lce, a w 2007 r., ze wzglę -
du na do sko na łe wy ni ki
sprze da ży, otwar to sta łe
przed sta wi ciel stwo kon cer nu
– Ne mi roff Pol ska Sp. z o.o.,
z sie dzi bą w Za brzu. 

In no wa cja sma ku
Ne mi roff, pro du ku jąc po nad 90
mln li trów al ko ho lu rocz nie
jest wi ce li de rem bran ży i jed -
nym z naj więk szych świa to -
wych kon cer nów. Pro duk ty
eks por to wa ne są do 55 kra jów
świa ta (naj więk sze ryn ki zby -
tu: Sta ny Zjed no czo ne, Izra el,
Pol ska, Gre cja, Ro sja, Chi ny). 

Od kil ku na stu lat pro duk ty
Ne mi rof fa obec ne są w Pol sce.
Po cząt ko wo wy łącz nym dys try -
bu to rem by ła za brzań ska fir ma
Le gro Sp. z o.o., któ ra w 2007
r. prze mia no wa na zo sta ła
na Ne mi roff Pol ska. 

Dziś ukra iń ski kon cern na le -
ży do naj dy na micz niej roz wi ja -
ją cych się ma rek na świe cie,

bez względ nie sta wia ją cym
na naj wyż szą ja kość i uni kal -
ność pro duk tów, co za owo co wa -
ło szyb kim po zy ska niem uzna -
nia kon su men tów i do sko na ły -
mi efek ta mi sprze da żo wy mi. 

Klu czo wa w tym za kre sie
oka za ła się atrak cyj na, kon ku -
ren cyj na ofer ta wy ro bów, pro -
du ko wa nych na ba zie kry sta -
licz nie czy stej wo dy oli go ceń -
skiej (wła sne 200-me tro we
uję cie wód głę bi no wych, się ga -
ją ce po kła dów kre do wych),
naj lep szej ukra iń skiej psze ni -
cy oraz ory gi nal nych do dat -
ków, po zy ski wa nych z eko lo -
gicz nie czy stych te re nów (np.
chi li, zio ła ste po we, miód kwia -
to wy, kmin, kwia ty brzo zy i li -
py, sy be ryj ska żu ra wi na). Fir -
ma ja ko pierw sza na świe cie
wpro wa dzi ła do ofer ty al ko ho -
le o in no wa cyj nych sma kach
(np. miód z pa pry ką). 

De sty la ty Ne mi roff pro du -
ko wa ne są we dług tra dy cyj -
nych ukra iń skich re cep tur,
ale z wy ko rzy sta niem naj no -
wo cze śniej szych tech no lo gii
rek ty fi ka cyj nych, z za sto so -
wa niem spe cjal nych sys te -
mów fil tru ją cych (np. „Ne mi -
roff Lex” prze cho dzi aż 11
po zio mów fil tra cji), co
w ogrom nej mie rze od po wia -
da za naj wyż szą ja kość pro -
duk tu fi nal ne go. Ory gi nal -
na wód ka mar ki Ne mi roff pro -
du ko wa na jest wy łącz nie
w jed nej fa bry ce, w mie ście
Ne mi row na Ukra inie.

Stan dar do wo czy ste wód ki
na świe cie pro du ko wa ne są
z ży ta lub z ziem nia ków.
Na Ukra inie, od po ko leń, wód -
kę wy twa rza się wy łącz nie

z droż szej psze ni cy. Sta no wi to
o jej do sko na łej ja ko ści i wy jąt -
ko wo ła god nym sma ku. Ko -
rzy ścią za sto so wa nia psze ni cy,
w po rów na niu z ży tem czy
ziem nia ka mi, jest zde cy do wa -
nie mniej sza za war tość w al ko -
ho lu tok sycz nych al de hy dów. 

Pol ski udział w po wsta niu mar ki
Hi sto ria kon cer nu li czy po -
nad 130 lat i od no to wu je cie ka -
wy pol ski wą tek. Twór cą za -
kła du i je go pierw szym wła ści -
cie lem był wiel bi ciel do brej
kuch ni, ksią żę Pa weł Stro go -
now, któ ry oże nił się z Po lką,
hra bi ną Po toc ką, po sia da ją cą
go rzel nię w Łań cu cie. I to ona
by ła po my sło daw cą wy bu do -

wa nia no we go za kła du go rzel -
nia ne go w Ne mi ro wie. 

Wła ści wa, zna na dziś na ca -
łym świe cie, mar ka „Ne mi roff”
po wsta ła w 1996 r., kie dy za kład

prze szedł w pry wat ne rę ce.
Po wstał no wy za kład, a in we -
sty cje fir my wy nio sły po nad
30 mi lio nów do la rów. Obec nie
jest to naj no wo cze śniej szy za -
kład pro duk cyj ny w Eu ro pie.
Pol skim przed sta wi ciel stwem
kie ru je pre zes Grze gorz
Choj nac ki. 

W 2007 r. od by ła się świa to wa
pre mie ra no wej bu tel ki Ne mi -
roff – „Ne mi roff Glo bal Par ty”
– w war szaw skim Cen trum
EXPO XXI, z udzia łem Ole xan -
dra Mo ty ska, Am ba sa do ra
Ukra iny w Pol sce, Alek san dra
Glu sa, pre ze sa Ne mi roff Ukra -
inian Vod ka Com pa ny, ak to -
rów, gwiazd spor tu i es tra dy
(w su mie po nad 1 tys. go ści).

Uro czy stość od by ła się w for -
mie wiel kie go show Te atru
Buf fo w re ży se rii Ja nu sza Jó ze -
fo wi cza.

Od po wie dzial ny biz nes
Ne mi roff, z uwa gi na bran żę,
w któ rej funk cjo nu je, tym szcze -
gól niej dba o kwe stie zwią za ne
z biz ne sem spo łecz nie od po wie -
dzial nym. Fir ma po dej mu je
wie le dzia łań po nad to, co za -
war te zo sta ło w Usta wie o wy -
cho wa niu w trzeź wo ści. Ja sne
okre śla nie ta kich kwe stii, jak:
szko dli wość nad uży wa nia al ko -
ho lu, je go uza leż nia ją ce dzia ła -
nie, ne ga tyw ny wpływ na or ga -
nizm czy udział w ak cjach,
uświa da mia ją cym kie row com
tra gicz ne skut ki pro wa dze nia
po jaz dów po spo ży ciu al ko ho -
lu, sta wia ją fir mę na czo ło -
wym miej scu w swo jej bran ży
w tym za kre sie.

Fir ma ak tyw nie uczest ni czy
w zwal cza niu zja wi ska fał szo -
wa nia mar ki. Pro ce der sta no -
wi du ży pro blem mię dzy na ro -
do wy i nie sie po waż ne za gro -
że nie spo łecz ne. Pod ra bia nie
mar ki nie sie za so bą du że ry -
zy ko dla kon su men ta, któ ry
na ra żo ny jest na pro dukt nie -
wia do me go po cho dze nia. Ne -
mi roff wpro wa dził pro fe sjo -
nal ne sys te my za bez pie czeń
wy ro bów i uni ka to we roz wią -
za nia tech no lo gicz ne, któ re
gwa ran tu ją peł ne bez pie czeń -
stwo. Fir ma, ja ko pierw sza
na świe cie, za stą pi ła ła twe

do pod ro bie nia zna ko wa nie
bu te lek za po mo cą barw ni ków,
mar ko wa niem la se ro wym. Dziś
ten sys tem, wdro ży li już naj -
więk si pro du cen ci. Do dat ko -
wym za bez pie cze niem jest sy -
gna tu ra pa ten tu tech no lo gicz -
ne go, znaj du ją ce go się w we -
wnętrz nej czę ści za kręt ki. 

Ukra iń ski kon cern re ali zu je
licz ne za da nia z za kre su po mo -
cy cha ry ta tyw nej czy spon sor -
skiej. Ak tyw nie uczest ni czy
w wiel kich wy da rze niach spor -
to wych i mu zycz nych (np. mię -
dzy na ro do we ga le bok su za wo -
do we go, po ka zy mo dy Lex
Fa shion).

Zde cy do wa na więk szość
dzia łań cha ry ta tyw nych re ali -
zo wa nych przez pol skie go
przed sta wi cie la od by wa się
w ob sza rze re gio nal ne go funk -
cjo no wa nia fir my, a więc Gór -
ne go Ślą ska. Ne mi roff Pol -
ska Sp. z o.o. jest człon kiem -za -
ło ży cie lem za brzań skiej fun da -
cji, wspie ra ją cej roz wój kar dio -
lo gii oraz pro wa dzi sze reg
dzia łań, zwią za nych z bez po -
śred nim wspar ciem fi nan so -
wym licz nych in sty tu cji, pla có -
wek i osób pry wat nych. Są to
m.in.: pod opiecz ni Fun da cji
„Po móż i Ty” i „Zdą żyć z Po mo -
cą”, jed no z za brzań skich
przed szko li, Pol ski Zwią zek
Nie wi do mych czy wy daw nic -
two ar ty stów ma lu ją cych usta -
mi i no ga mi AMUN.

Mag da le na Za staw nik,
Ja cek Ma jew ski

Ś W I AT O W E  M A R K I Ne mi roff Pol ska Sp. z o.o. no mi no wa ne do ty tu łu Li der Spo łecz nej Od po wie dzial no ści DO BRA FIR MA 2009

Świa to wa mar ka zdo by wa pol ski ry nek

Ukraińska fabryka Nemiroff

Ryszard Popowski,
prezes zarządu PGE

Zespołu Elektrociepłowni
Bydgoszcz S.A.

ZDOL NO ŚCI PRO DUK CYJ NE PGE ZE SPO ŁU ELEK TRO CIE PŁOW NI BYD GOSZCZ S.A.
● moc ciepl na osią gal na: 866 MWt ● moc elek trycz na za in sta lo wa na: 252,4 MW ● moc elek trycz na osią gal na: 191 MW

ELEK TRO CIE PŁOW NIA BYD GOSZCZ I
Urzą dze nia pro duk cyj ne: ● 4 ko tły pa ro we (łącz na wy daj ność 110 t/h) ● 4 ko tły wod ne WR25 (moc cał ko wi ta 116

MWt) ● 1 tur bo ze spół (moc zna mio no wa 4 MW).

Zdol no ści wy twór cze: ● moc ciepl na osią gal na 194 MWt ● moc elek trycz na osią gal na 4 MW

ELEK TRO CIE PŁOW NIA  BYD GOSZCZ II
Urzą dze nia pro duk cyj ne: ● 4 ko tły pa ro we OP 230 (łącz na wy daj ność 920 t/h, osią gal na moc ciepl na 664 MWt

● 1 ko cioł wod ny WP 120 (moc cał ko wi ta 150 MWt) ● 2 tur bo ze spo ły prze ciw pręż ne 13 UP55 (moc elek trycz na 2x55

MW) ● 1 tur bo ze spół prze ciw pręż ny 13 P32 (moc elek trycz na 32 MW) ● 1 tur bo ze spół prze ciw pręż ny 13 UP50

(moc elek trycz na 50 MW) ● 1 tur bo ze spół kon den sa cyj ny 1 K35 (moc elek trycz na 35 MW).

Zdol no ści wy twór cze: ● moc ciepl na osią gal na 627 MWt ● moc elek trycz na za in sta lo wa na 227 MW ● moc elek -

trycz na osią gal na 183 MW.

ELEK TRO CIE PŁOW NIA BYD GOSZCZ III
Urzą dze nia pro duk cyj ne: ● 4 ko tły pa ro we OP 100, 00-60 i 2 x S 20 ● zur bo ze spół prze ciw pręż ny LANG ● tur -

bo ze spół cie płow ni czy AEG 15. W pra cy szczy to wej eks plo ato wa ny jest je den ko cioł pa ro wy zmo der ni zo wa ny na pa -

li wo ole jo we wraz z tur bo ze spo łem prze ciw pręż nym.

Zdol no ści wy twór cze: ● moc ciepl na osią gal na 45 MWt ● moc elek trycz na za in sta lo wa na 21,4 MW ● moc elek -

trycz na osią gal na 4 MW.
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Działalność braci Zakrzew-
skich w branży mięsnej ma
wieloletnią tradycję. Jużw ro-
ku1994, jakomłodzi przedsię-
biorcy, wychodząc naprze-
ciwzapotrzebowaniomrynko-
wym, zarejestrowali działal-
ność gospodarczą w miej-
scowości Rytele Wszołki k.
KosowaLackiego (woj.mazo-
wieckie). Przedmiot działalno-
ści obejmował ubój zwierząt
rzeźnych i handel mięsem.
Dziś firma jest jednym z naj-
większychproducentówmię-
sa w centralnej Polsce.

Konkurencyjna cena w porów-
naniu do większych zakładów,
które posiadały większy koszt
wytworzenia 1 kg danego asor-
tymentu, oraz dobra jakość to-
waru spowodowała, że od po-
czątku działalności systema-
tycznie pozyskiwano coraz wię-
cej klientów. Towar trafiał do od-
biorców, począwszy od rynku lo-
kalnego, poprzez Mazowsze,
Wielkopolskę, Małopolskę, aż
po Śląsk. Rynek zbytu wciąż się
poszerzał, stawiał coraz to no-
we wymagania, więc dla za-
pewnienia odpowiedniej ilości
towaru o oczekiwanej przez
klienta jakości oraz dla zapew-
nienia bezpieczeństwa zdro-
wotnego oferowanych produk-
tów bracia Zakrzewscy postano-
wili wybudować nowoczesny
zakład, spełniający wymogi UE.
Budowę zakładu rozpoczęto
w połowie roku 2002 w miejsco-
wości Kosów Lacki. W mar-
cu 2003 roku nowoczesny za-
kład z wykwalifikowaną załogą,
dostosowany do wymogów UE,

został uruchomiony. We wrze-
śniu 2003 r. firma zmieniła swo-
ją nazwę z: „Ubój i Sprzedaż
Mięsa” na: Zakłady Mięsne
„ZAKRZEWSCY”.

Od 2008 r. funkcjonuje nowa
mroźniai liniarozbiorowa,aleza-
kład, chcąc sprostać wymaga-
niom rynkowym nie ustaje w in-
westycjach i modernizacji. Świa-
domizagrożeń, jakiemogąwystą-

pić podczas produkcji żywności,
od pierwszych dni działalności
firmadbaodobrą jakośćproduk-
tów. Zapewnia załodze odpo-
wiednie szkolenia, poprzez które
wiedza i umiejętności pracowni-
ków osiągają oczekiwany przez
właścicieli poziom.

Dariusz Zakrzewski,
prezes

Zakłady Mięsne „ZAKRZEWSCY”

Z A K Ł A DY M I Ę S N E „Zakrzewscy” uhonorowane w Forum Jakości QI

Nowoczesny zakład mięsny

Główni odbiorcy Zakładów Mięsnych „ZAKRZEWSCY”:

• Łotwa • Ukraina • Hiszpania • Holandia • Włochy • Portugalia

Zakłady specjalizują się w:

– skupie żywca wieprzowego i wołowego

– uboju zwierząt rzeźnych

– sprzedaży mięsa i skór na terenie całego kraju i na rynkach

zagranicznych

Oferta zakładów:

– półtusze wieprzowe

– mięsa drobne, elementy wieprzowe i wołowe

– ćwierci wołowe

– tusze cielęce

– ośrodki wieprzowe i wołowe

– oferta zawiera również mięsa i elementy pakowane próżniowo VAC

Zakłady Mięsne „ZAKRZEWSCY”
ul. Wiejska 7, 08-330 Kosów Lacki

Tel. (025) 787 19 69, fax (025) 787 19 67

e-mail: zakrzewscy@zakrzewscy.pl www.zakrzewscy.pl

Spokój jak w Bieszczadach,
góry jak w Beskidach,
a w powietrzu czuć morską
bryzę.WitajwRedzie –wdo-
brymotoczeniu. Tospokojne
i cichemiasteczko, położone
w pobliżu Trójmiasta, wma-
lowniczej pradolinie rzekiRe-
dy i Łeby, pośród pagórków
i lasów, blisko morza.

Trójmiejski zgiełk tu nie do-
ciera, za to jest spokój i przy-
roda i niewielkie, ale malow-
nicze góry. Z nich widać całe
miasto i okolicę. Ponad poło-
wa powierzchni Redy to lasy,
dlatego tak tu pięknie i spokoj-
nie. Świeże powietrze i ideal-
ne warunki do spacerów i za-
mieszkania.

Stąd wszędzie blisko: do Trój-
miasta, z jego bogatą ofertą tu-
rystyczną i kulturalną, nad mo-
rze i do lasów Trójmiejskiego
Parku Krajobrazowego.

Do Redy wiedzie szeroka ar-
teria komunikacyjna, połączo-
na z trójmiejską obwodnicą. Co
kilka minut kursują także pocią-
gi podmiejskiej kolejki i szyno-
bus na Półwysep Helski.

Jeśli lubisz aktywny wypo-
czynek, w Redzie zawsze znaj-
dziesz coś dla siebie. W nowo-
czesnym Miejskim Ośrodku Kul-
tury Sportu i Rekreacji czeka-
ją świetnie przygotowane bież-
nie, boiska, korty tenisowe, sau-
na i siłownia, a kilka kroków da-
lej – nowa hala sportowa.

A może wolisz być bliżej przy-
rody? Rzeka Reda, od której
miasto wzięło swoją nazwę jest
wyjątkowo urokliwa, pełna za-
koli i bardzo czysta. To prawdzi-
wy raj dla wędkarzy. Możesz

złowić tu trocie, pstrągi, lipienie,
łososie i sieje wędrowne.

Wolisz popływać kajakiem?
Rzeka Reda doskonale nadaje
się do spływów. Możesz też
pojeździć konno albo wybrać
się na długą przejażdżkę rowe-
rową, np. nad spokojne i ma-
lownicze Jezioro Wyspowo, po-
łożone 5 km od centrum Redy.
Tu poczujesz, że jesteś na Ka-
szubach, czyli w dobrym oto-
czeniu.

Jeśli zechcesz zostać tu
na dłużej, możesz przenoco-
wać w bardzo dobrych warun-
kach. W Redzie dobrze zjesz
i wypoczniesz. Nie brakuje tu
świetnych restauracji i renomo-
wanych hoteli, takich jak Hotel
„Murat”, zaciszna „Oberża
pod Turbotem”, czy pokoje go-
ścinne „Morina”. Warto też
wpaść na znakomite jedzenie
do klimatycznego Dworku
w Ciechocinie.

Warto zostać tu na dłużej. Re-
da ma znakomite położenie. To
spokojne, ciche i dobrze skomu-
nikowane miasto z pełną infra-

strukturą. Tu się dobrze miesz-
ka. Osiedla są nowoczesne
i funkcjonalnie zaprojektowane.

W Redzie nowoczesność prze-
plata się z tradycją. Na osiedlu
Przy Młynie warto zatrzymać
się przed wystawą historyczną,
a w neogotyckim kościele moż-
na znaleźć chwilę wytchnienia
i zadumy. Kościół WNMP to
symbol Redy, który znalazł się
w herbie miasta. Jest tu też ze-
spół ludowy Redzanie, który
kultywuje kaszubską tradycję.

Reda – sport, rekreacja, komu-
nikacja, nowoczesne osiedla
mieszkaniowe i ciche osiedla
domków. Stąd wszędzie blisko.
Wpadnij do Redy na spacer,
na rower, na ryby, na kajaki, al-
bo przejażdżkę konną. Albo zo-
stań u nas na dłużej.

Krzysztof Krzemiński,
Burmistrz Miasta Redy

G M I N Y Reda nominowana do tytułu Przyjazna Gmina 2009

Reda – w dobrym otoczeniu

Przedsiębiorstwo „Bomet”
(Węgrów, woj. mazowieckie)
od 1992 r. specjalizuje się
wprodukcjimaszyn i urządzeń
rolniczych. Firma została zało-
żona przezAndrzeja Sińczuka,
który od początku kształtuje
profil jej działalności. Domeną
firmy jest produkcja takich
urządzeń, jak: agregaty upra-
wowe, kultywatory, wały stru-
nowe, brony talerzowe, pielni-
ko-obsypniki, sadzarki i pługi.

Przedsiębiorstwo w zakresie two-
rzenia nowoczesnych konstrukcji
przeznaczonych dla branży rolni-
czej współpracuje z licznymi insty-
tucjami technologicznymi w kraju
i za granicą (włoska firma OFAS).
Kooperacja z Przemysłowym Insty-
tutem Maszyn Rolniczych w Pozna-
niu przyniosła „Bometowi” w tym
roku złoty medal na kieleckich

targach AGROTECH. Wkrótce
przewidywany jest kolejny suk-
cespodczaszbliżającychsię targów
AGRO SHOW, na których odbędzie
się premiera wielofunkcyjnej ma-
szyny rolniczej, będącej całkowicie
innowacyjną na polskim rynku.

Dystrybucja urządzeń „Bometu”
odbywa się poprzez sieć 140 punk-
tów w całej Polsce, wielu krajach
Europy i USA, a ostatnio także
w RPA.

Właściwa polityka zarządzania
pozwala firmie na dokonywanie

inwestycji wyłącznie ze środków
własnych i oferowanie stałego
zatrudnienia dla ok. 100 osób, co
w regionie o dość dużym bezrobo-
ciu, stawia firmę na czele najwięk-
szych i najpewniejszych praco-
dawców w mieście. Firma stawia
na młodych absolwentów. Pozy-
skuje wielu pracowników z miej-
scowej szkoły ponadgimnazjal-
nej, z którą zakład współpracuje
poprzez organizowanie praktyk
i warsztatów szkolnych dla
uczniów, a także wspierając ją fun-

dowaniem pomocy dy-
daktycznych.

Firma czynnie
uczestniczy w życiu
społecznym miasta,
np. wspierając finanso-
wo wiele imprez, w tym
słynny Turniej Rycer-
ski na zamku Liw.

Klaudiusz Łopatecki
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Współdziałanie
gwarancją sukcesu

Agregat podorywkowy

Gmina Lubawa położona jest
w południowo-zachodniej czę-
ści województwa warmińsko-
-mazurskiego na szlaku tury-
stycznymwsąsiedztwie jezior,
usytuowanychwokółmiast Iła-
wa i Ostróda, oraz pola Bitwy
Grunwaldzkiej.

Jest to gmina o charakterze rol-
niczo-przemysłowym, przodująca
w regionie w hodowli trzody chlew-
nej oraz uprawach zbóż i sadow-
nictwie. Dynamiczny rozwój gospo-
darczy, w szczególności w zakre-
sie przemysłu meblarskiego i zwią-
zanych z nim usług, jest ewene-
mentem wśród gmin wiejskich
w regionie. W ostatnich latach
powstało 5 firm specjalizujących
się w produkcji meblarskiej, za-
trudniających od kilkudziesięciu
do kilkuset pracowników, współ-
pracujących z takimi potentatami
z branży meblarskiej, jak Swedwo-
od Poland Sp. z o.o. Wśród zareje-

strowanych ponad 400 podmiotów
gospodarczych intensywnie rozwi-
ja się wiele lokalnych firm produk-
cyjno-usługowych.

Gmina Lubawa, realizując od kil-
ku lat politykę proinwestycyjną,
posiada plany zagospodarowania
przestrzennego na terenach gmin-
nych, przeznaczonychpod zabudo-
wę usługową i produkcyjną o łącz-
nej powierzchni 18,18 ha. Położenie
tych terenów w pobliżu drogi kra-
jowejnr15podnosi ichatrakcyjność
dla potencjalnych inwestorów.

Gospodarcza otwartość gminy
owocuje aktywną współpracą ze
społecznościami zagranicznymi.
Od 1996 r. gmina współpracuje
z Unią Gmin Lanvollon-Plouha we
Francji. Ponadto, z inicjatywy lokal-
nych przedsiębiorców, w 2009 r.
gmina nawiązała współpracę
z przedstawicielami Królestwa
Maroko, efektem czego była wizy-
ta w gminie Lubawa radcy amba-
sady Maroka, stanowiąca zaczyn

przyszłych kontaktów na płasz-
czyźnie biznesowej i społecznej.

Gmina Lubawa posiada również
wiele walorów przyrodniczych
i krajobrazowych, które mogą
wzbudzić zainteresowanie tury-
stów, w tym osób preferujących
czynne formy wypoczynku. Na te-
renie gminy znajduje się część
obszaru chronionego w ramach
sieci Natura 2000, obejmującego
przepływającą rzekę Drwęcę, któ-
ra stanowi malowniczy szlak ka-
jakowy, kończący swój bieg w To-
runiu oraz Park Krajobrazowy
Wzgórz Dylewskich. Atrakcją dla
turystów mogą być również obiek-
ty architektury sakralnej oraz XIX-
-wieczny pałac wraz ze stadniną
koni w Mortęgach.

Zapraszamy do współpracy
Urząd Gminy Lubawa

Fijewo 73, 14-260 Lubawa
tel. 896455410, fax 896455415

urzad@gminalubawa.pl;
www.gminalubawa.pl

G M I N Y Lubawa (woj. warmińsko-mazurskie)
nominowana do tytułu Przyjazna Gmina 2009

Gmina Lubawa
przyjazna inwestorom i turystom

Choczewo jest jednąznajstar-
szychgminwoj. pomorskiego.
O jej bogatej historii świadczy
aż 20 zachowanych zabytko-
wychdworów ipałaców.Mając
rolniczy charakter, gmina po-
siada licznewalory przyrodni-
cze, krajoznawcze i inwestycyj-
ne (gł. z zakresuobsługi ruchu
turystycznego). Jest jedyną
gminąpowiatuwejherowskie-
go z bezpośrednim dostępem
domorza (17-kilometrowa linia
brzegowa, 3 piękne plaże). To
tu znajduje się słynna, po-
nad 100-letnia latarnia Stilo.

Wypoczynkowi w Choczewie
sprzyjają ekologiczne tereny, nie-
skażone morskie powietrze, czy-
ste plaże (Lubiatowo, Sasino-Sti-
lo,Słajszewo),a takżemalownicze
usytuowanie, wśród lasów (re-
zerwat „Choczewskie Cisy”) i je-
zior (Choczewskie i Kopalińskie).
Naturystówczekają licznepensjo-
naty, ośrodki wypoczynkowe, go-
spodarstwa agroturystyczne i po-
la namiotowe. Część zachowa-

nych zabytkowych dworów i pała-
ców, wraz z kompleksami parko-
wymi, zostało przywróconych
świetności i funkcjonuje dziś jako
obiekty użytkowe i ośrodki wypo-
czynkowe (pałace w Starbieninie,
Zwartowie i Sasinie).

Wizytówką gminy jest, jedna
z najpiękniejszych na Kaszu-
bach, 32-metrowa latarnia mor-

ska – Stilo (otwarta w 1906 r.). Wi-
zerunek latarni znalazł się na ofi-
cjalnej monecie obiegowej Cho-
czewa, będącej w użyciu na tere-
nie gminy, wybitej przez Mennicę
Polską w ramach cyklu „Polskie
Latarnie Morskie” (kolekcjoner-
skie odmiany – srebrne i złote).

Gmina wspiera rozwój inwesty-
cji branży turystycznej, zachowu-
jących ekologiczny charakter
tych terenów. Odbywa się moder-
nizacja infrastruktury (rozbudo-
wa dróg, sieci kanalizacyjnej,
oczyszczalni ścieków). Część in-
westycji udaje się sfinansować
przy pomocy środków unijnych,
np. przebudowę miejscowości
Sasino, rewitalizację zabytkowej
części Choczewa, budowa Cen-
trum Informacji Turystycznej.

Maria Leżucha

G M I N Y Choczewo (woj. pomorskie) nominowane do tytułu Przyjazna gmina 2009

Jest w Polsce taka gmina

Latarnia morska Stilo
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